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Milí čtenáři,
dnes, když píši tyto řádky z důvodu uzá -
věrky Chlumeckých listů (7. 3. 2022),
chci v první řadě poděkovat radě toho-
to periodika, v čele s paní Mgr. Milenou
Komárkovou, za výbornou reprezenta-
ci. Protože jsme byli vyhodnoceni profe -
sionální organizací, která spolupracu-
je s českými univerzitami, jako vítězo-
vé okresního kola v kategorii měst od
3000 do 10000 obyvatel. Časopis byl
hodnocen mnoha kritérii, má celkově
velmi slušnou úroveň.

Situace na Ukrajině: jedním slovem
strašná, ještě před pár dny těžko uvěři -
telná, spojená díky diktátorovi z Ruska
s hrozbou použití jaderných zbraní! Ru -
sům podle mého názoru stále vyhovuje
mít svého báťušku – cara – usurpátora.
Vůbec jim nevadí, co všechno si pomo -
cí oligarchů nakradl, že je vládcem po-
mocí upravených zákonů do své smrti,
že ovládá třetinu světa ze svého pře-
pychového podzemního bunkru atd.
Ro zumí pouze hrubé síle, demokracie
je podle něho slabost. Diktátor Putin
porušuje mezinárodní konvence války.
A civilizovaný svět je v šoku a zdá se sla -
 bý. Státy EU se bojí války přímo účast -
nit, aby to zrůda nevzala za záminku,
že může začít bombardovat i jiná úze-
mí. Chová se jako Hitler. Bohužel se
i me zi Čechy najdou tací, kteří mu fan-
dí. To bylo ale za Hitlera také, historie
se opakuje. Kde se zastaví ceny energií,
pohonných hmot, potravin? 

Zatím v jisté euforii se dobří lidé
sna ží pomáhat, nosili věcné dary a po-
sílají peníze na pomoc Ukrajině. Jsou
obětaví majitelé, kteří ubytovávají celé
rodiny běženců. I to má ale svoje hrani -
ce. Vždyť do 7. března město ubytovalo
11 matek s dětmi v jednom bytě 1+1
a v provizorně upraveném nebytovém
prostoru, kde byl chlumecký klub se-
niorů. Jenomže se nám každý den do-
nesou zprávy, že jsou ubytovávány další
rodiny v soukromých bytech a nemovi-
tostech, nemůžeme to ovlivnit. Již nyní
však narážíme na omezenou kapacitu
školy a školek, kde musí být ze zákona
dodržovány hygienické normy. Dále je
nutné prověřit, zda mají především dě -
ti předepsaná očkování proti epidemic -
kým chorobám, aby do kolektivu dětí

mohly jít. Nikdo neví, jaká bude situa -
ce příští týden. Na jak dlouho budou
ubytovací azyly poskytnuty? Jakým pro -
centem bude náš stát schopen částeč-
ně hradit náklady na ubytování? Najde
se rychle práce pro běžence? I kdyby
by la válka ukončena, budou se běženci
mít kam vrátit a také, kolik se jich bude
chtít vrátit? Otazníků je mnoho a trou -
fám si říci, že tahle válka, i když snad
zůstane válkou lokální, bude mít nedo-
zírné následky na životní úroveň na-
šich obyvatel na několik let.

S hrozbou jaderného konfliktu se
množí dotazy, kde má město bunkry
pro ukrytí. Odpověď je prostá: nemáme
žádný. To, co zbylo po roce 1989, jsou
ne použitelné prostory. Kdyby, nedej Bo-
že, měla naši republiku zasáhnout ja-
derná exploze nebo radioaktivní spad,
byť provizorním, ale nejlepším úkrytem
budou sklepy pod domy. Zde je dobré
mít k dispozici plastové fólie a dosta-
tek lepicí pásky, aby se utěsnily co nej-
lépe okenní a dveřní otvory a dostatek
pitné vody a trvanlivého jídla. Nechci
si připouštět myšlenku této aplikace,
ale prostě jsem to musel napsat, snad
i z po zice mé původní profese chemi-
ka. Nějaká podobná opatření budeme
dělat i pro školu a školky.

Aby špatných zpráv nebylo málo,
mě li jsme velkou havárii v objektech
školní družiny a potažmo i dalších pro -
stor, jídelny, kuchyně a odborných uče -
ben. Na začátku nastala porucha na
rozvodech vody na sociálním zařízení,
samozřejmě podle zákona schválnosti
na počátku víkendu. Díky upozornění
dětí ve skateparku byla závada objeve-
na v sobotu večer a asi 40 obětavých
zaměstnanců školy, posílených o své
rodinné příslušníky a naše hasiče bojo -
valo 3 hodiny s katastrofou. Kubíky vo -
 dy prosákly všemi stropy. V neděli nám
obětavě pomohli svojí technikou další
lidé, jako pan Rödl a pan Průša – vytá-
pěli jsme, vysoušeli jsme. Škody půjdou
přes pojišťovnu a budou veliké.

16. února přijel na moje pozvání
do města pan generál Petr Pavel, kan-
didát na budoucího prezidenta. Po-
zvání na besedu přijalo i 14 starostů
z měst Královéhradeckého kraje a pan
starosta z Nepolis, který je předsedou

DSO Cidlina. Setkání se účastnila i ce -
 lá chlumecká městská rada. Rád jsem
se seznámil s tímto charismatickým
člo věkem, který má velké zkušenosti
s velením v NATO a osobně budu tu-
to zkušenou personu volit. Podle mé-
ho ná zoru naše republika ve stále
vyhrocenějším světovém dění musí
mít schop ného a rázného vrchního
velitele ozbro jených sil a ne to, co se-
dí na Hra dě dnes. Dále bez komen-
táře.

Soudní proces s padáním listí z ve -
řejných ploch na soukromý pozemek
po kračuje. Obrátil jsem se dopisem
s po pisem situace na obce a města ČR
a doposud mi přišlo 761 podpor, včet-
ně podpory primátora hlavního města
Prahy. Tento několikakilový balík do-
pisů, často s komentáři starostů, pošlu
jako dodatečný materiál Nejvyššímu
soudu ČR, aby si jeho členové uvědo-
mili názor samosprávy na šílený rozsu-
dek Krajského soudu v Hradci Králo-
vé. Text mého dopisu je k dispozici
dole v textu, včetně příkladné odpově-
di praž ského primátora MUDr. Hřiba.
Od tohoto měsíce musíme opět uklí-
zet, judikát nemá odkladný účinek.
Dne 28. března bude causu natáčet
ČT 1 pro pořad NEDEJ SE, kde budou
k dispozici vyjádření i ministerstva ži-
votního prostředí a vyjádření předních
českých arboretistů.

Abych končil něčím pozitivním, dne
10. března jsme za účasti dětí z mateř-
ských škol i dětí ze základní školy i sdě -
 lovacích prostředků znovu obnovili ča -
pí hnízdo po ničivém požáru. Všem,
kteří se aktivně podíleli na tomto úspě -
chu, anebo finančně přispěli na zřízený
účet, ze srdce děkuji. Jmenovitě v příš-
tím čísle periodika. Sponzoři navrhli
výtěžek z veřejné sbírky věnovat pro
Ukrajinu. 

Také práce na opravě kostela sv. Vor -
šily opět započaly, zatímco barbaři z Rus -
ka na okupované Ukrajině bombami
boří i kulturní dědictví. Počátkem dub -
na začnou i práce na rekonstrukci fot-
balového hřiště, kde se fotbalovému
klubu podařilo získat dotaci 5 milio -
nů korun a město přidává z rozpočtu
dalších 2.200.000 korun. Moje největ-
ší zbožné přání: ať se ve světě buduje
a neničí.
                    Ing. Miroslav Uchytil
                    starosta města
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Koncert skupiny Komunál 5. 3. 2022 SLOVO STAROSTY
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VÝPIS Z USNESENÍ
92. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 14. 2. 2022

Rada města:

n Schvaluje podání žádosti o dotaci
na Ministerstvo kultury ČR z dotačního
titulu Podpora projektů zaměřených na
poskytování standardizovaných veřej-
ných služeb muzeí a galerií na vydání
brožury k výročí 20let od znovuotevře-
ní Městského muzea Loreta. 
n Bere na vědomí výpověď na pro-
nájem pozemku parc. č. 723/5 v k.ú.
Chlumec nad Cidlinou. 
n Nereflektuje na nabídku Správy
železnic ohledně pronájmu nebytové-
ho prostoru v objektu železniční stani-
ce Chlumec nad Cidlinou. 
n Schvaluje výzvu a zadávací pod-
mínky k podání nabídek na zakázku
malého rozsahu „Stavební úpravy Zdra -
votního střediska Jungmannova 114,
503 51 Chlumec nad Cidlinou, a to sta-
vební části: 01-1 Rozšíř. ordinace 1. pp,
01-2 WC v 1. pp, 01-6 WC v 1. np“.
n Schvaluje dodavatele projektové
dokumentace a uzavření smlouvy na
akci „Rekonstrukce ulice Roosevelto-
va“ VDI Projekt s.r.o., Praha 10, K Bo-
tiči 1453/6, IČO: 28860080.
n Schvaluje uzavření nájemní smlou -
vy se Správou silnic Královéhradeckého
kraje, Hradec Králové, Pražské před měs -
tí, Na Okrouhlíku 1371/30 na úplnou
uzavírku komunikace dne 15. 5. 2022
pro konání přehlídky souborů mažore-
tek v ul. Kozelkova v Chlumci nad Cid-
linou.
n Schvaluje dodavatele akce „Výmě-
na výlohy a dveří – prodejna tabáku
čp. 50“ Jiřího Veselého, Žiželice, Lou-
konosy 10, IČO: 74836625 na základě
předložené cenové nabídky. 
n Schvaluje cenovou nabídku na
pře místění mechanického hodinového
stroje z věže kostela sv. Voršily do Měst-
ského muzea Loreta a ukládá vedení
města jednat s Biskupstvím králové hra -
deckým ve věci daru části mecha nic ké -
ho rozvodového systému (centrál ní pře -
vod, části hřídelí a původní ciferník).
n Schvaluje dramaturgický plán a kal -
kulaci nákladů Chlumeckého hudební-

ho léta 2022 s jednou úpravou uvede-
nou v zápise. 

VÝPIS Z USNESENÍ
93. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 28. 2. 2022

Rada města:

n Schvaluje bezplatnou objednávku
sazenic od PŘÍSAHA občanské hnutí
na základě doporučení lesního odbor-
ného hospodáře. 
n Schvaluje přemístění stanoviště
kontejnerů na tříděný odpad z pozem-
ku parc. č. 1351/1 na pozemek parc. č.
950/4 v k.ú. Chlumec nad Cidlinou
a ukládá technickým službám toto pře-
místění zajistit. 
n Schvaluje poskytnutí finančních da -
rů na pomoc Ukrajině takto: Český čer -
vený kříž (IČO: 00426547) 20.000,- Kč,
Člověk v tísni, o.p.s. (IČO: 25755277)
20.000,- Kč a Charita Česká republika
(IČO: 70100969) 10.000,- Kč. 
n Schvaluje vyčlenění městského by -
tu č. 9 v ul. 9. května čp. 120/I a nebyto -
vého prostoru v ul. Palackého 83/IV pro
ubytování občanů prchajících z Ukrajiny. 
n Schvaluje žádost ve věci pořádání
posvícení na pozemcích města Chlumec
nad Cidlinou u koupaliště včetně ulice
Na Hatích od 18. 10. do 25. 10. 2022
za cenu 40.000,- Kč a složení kauce ve
výši 5.000,- Kč s tím, že 25.000,- Kč bu -
de uhrazeno do pokladny města do kon -
ce září 2022 a druhých 20.000,- Kč před
konáním posvícení.
n Schvaluje zapůjčení nebytového
prostoru (1 místnost) v objektu hasič-
ské zbrojnice čp. 177, Klicperovo ná-
městí, Chlumec nad Cidlinou I, 503 51
Chlumec nad Cidlinou za účelem
školení a výuky řidičů (1 den v kalen-
dářním roce) Autoškola Šlechta s.r.o.,
IČO: 25936697, Hradec Králové. 
n Schvaluje, v návaznosti a usnese-
ní 10/76/21, uzavření smlouvy o smlou -
 vě budoucí o zřízení věcného břemene
(Splašková kanalizace v Lučicích) na
pozemek parc. č. 1663/1 v k.ú. Chlu-
mec nad Cidlinou s cenou 6,- Kč/m2

bez DPH (Kovoplast Chlumec nad Cid -
li nou, a.s., IČO: 60108606, Kozelko -
va 131, Chlumec nad Cidlinou IV, 503 51

Chlumec nad Cidlinou x Vodovody a ka -
nalizace Hradec Králové, a.s. x město
Chlumec nad Cidlinou) s doplněním
v článku III. smlouvy tak, jak je uvede-
no v předloženém návrhu. 
n Bere na vědomí informaci o umís -
tění Parcelboxu na pozemku parc. č.
1252/22 v k.ú. Chlumec nad Cidlinou,
který je ve vlastnictví Tělocvičné jed-
noty Sokol Chlumec nad Cidlinou
(IČO: 70829659). 
n Schvaluje objednávku na zpraco -
vá ní studie na akci „Přístavba pavilo-
nu Mateřské školy u Zámku v Chlumci
nad Cidlinou“ s Ing. Pavel Kubík s.r.o.,
Chlumec nad Cidl. IV, Vrchlického 816
(IČO: 27525341), Ing. Vojtěch Mar  ti -
nek, Hradec Králové, Pražské Předměs -
tí, U Koruny 1248/10 (IČO: 09839186)
a Švanda Marek, Ing., Sloupno 71 vždy
v ceně 20.000,- Kč včetně DPH. 
n Schvaluje dodavatele projektové
dokumentace pasportu budovy a pro-
jektu elektroinstalace v Mateřské ško-
le Beruška v Chlumci nad Cidlinou
Ing. Josef Chrpa, Jižní 870, 500 03 Hra-
dec Králové, ČKAIT-0600116 a Petr Du -
šek, Hradec Králové, Pražské Předměs -
tí, Vrchlického 1230/2, IČO: 03428109.
Schvaluje uzavření smlouvy na akci
„Pasport budovy a projekt elektroinsta -
lace v Mateřské škole Beruška v Chlum -
 ci n. C.“ dle předložené cenové nabídky.
n Schvaluje dodavatele a uzavření
smlouvy na modernizaci nákladního vý -
tahu v Mateřské škole Beruška v Chlum-
ci n. C. s firmou Výtahy Podlesný s.r.o.,
Pardubice IV, Pardubičky, Dělnická 467
dle předložené cenové nabídky. 
n Schvaluje Protokol z jednání hod -
notící komise a z posouzení a hodno-
cení nabídek, výběr uchazeče a uzavře-
ní smlouvy o dílo na realizaci akce „Řa dy
vodovodní a kanalizační v lokalitě Kla-
druby“ s firmou KZP – stavby s.r.o., Par -
dubice III, Studánka, Erno Košťála 958,
IČO: 04311949 dle předložené cenové
nabídky. 
n Schvaluje zadání zakázky na vý -
mě nu filtračního písku na koupališti
spo lečnosti B-PLAN s.r.o., Karlovo ná-
městí 71, 280 02 Kolín, IČO: 24241211. 
n Schvaluje doplnění ceníku služeb,
které poskytuje město Chlumec nad

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
A RADY MÌSTAVážení spoluobčané,

invaze Ruska na Ukrajinu se dotýká nás všech. Rada města
odsouhlasila dar pro postižené válkou ve výši 50 000 Kč, kte-
rý je distribuován prostřednictvím organizací: Český červený
kříž, Člověk v tísni a Charita ČR. Zároveň rada města vyčle-
nila městský byt velikosti 1+1 a nebytové prostory v Klubu
důchodců, kde jsou uprchlé matky s dětmi ubytovány. Ma-
teriální sbírka ve dvoře městského úřadu proběhla na výbor-
nou a je již předána potřebným přímo v místě. Děkuji všem
za nabídky rychlé pomoci.

Čapí hnízdo se vrátilo zpět na komín bývalého pivovaru.
Díky partnerům TEROM, TRUST MONT, STAVTE, MALI-
NA-VRŠE, BIKERS CROWN a veřejné sbírce se dílo poda-
řilo. Partneři projektu se vzdali úhrady nákladů ve prospěch
humanitární sbírky pro Ukrajinu. Všemu přihlížely děti z ma -
teřských škol a základní školy.

Havárie vody v budově školní jídelny a družiny jen akcele -
rovala nutnost investicí do základní a mateřské školy. Velkým
projektem je nadstavba nad budovu I. stupně ve Smetanově
ulici. Zároveň připravujeme plány na opravu elektroinstalace
a oken na staré budově školy. Výměna elektroinstalace je při -
pravována i do Mateřské školy Beruška. V Mateřské škole
U Zámku se pro navýšení kapacity přistaví v nejbližších le-
tech nový pavilon. Jsem rád, že se naše město rozvíjí. Vzhle-
dem k připravujícím se parcelám na Skalce, Krašově a byto -
vé zástavbě v prostoru po Rezonanční pile a bývalém kravínu
v ulici Boženy Němcové je potřeba i navýšit kapacity ško-
lek a školy. 

Pro opravy ve zdravotním středisku je vybrán dodavatel.
Vytvoření nového sociálního zázemí je zde opravdu nutností.

Renovace interiérů radnice probíhají za plného provozu
úřadu. Omlouváme se ztížené podmínky, které ještě pár mě-
síců potrvají.

Také stavba na autobusovém terminálu je v plném prou -
du. Plány státu pro zdvojkolejnění železniční tratě v letech
2025–2028 a předcházející oprava nádražní budovy jsou
stále aktuální.

Je mi velkým potěšením poblahopřát šestnácti promova-
ným absolventům u příležitosti zakončení šestého semestru
univerzity třetího věku organizované Českou zemědělskou
univerzitou. Za organizaci děkuji zaměstnancům Městského
kulturního zařízení.

Díky postupnému rozvolnění mohly jet děti ze základní
školy lyžovat a bruslit. Je určitě správné, že Město Chlumec
nad Cidlinou podporuje sportování dětí dotačním progra-
mem pro volnočasové aktivity. Trenéři a vedoucí odvádějí
skvělou práci, které si velmi ceníme.

Společně s rodiči jsme pyšní na prince a princezny, kteří
se představili při slavnostním zakončení tanečních lekcí na
Věnečku. Taneční mistři nám z kluků a holek vychovali mla-
díky a slečny. Nyní již mladí vědí, jak ve společnosti vystu-
povat. Přeji jim, aby nejen při tanci, ale i v dalším životě vy-
kročili vždy tou správnou nohou. Být slušným člověkem je
nejvíc, čeho lze dosáhnout.

Děkuji za spolupráci a těším se na další povedené akce.
                                                    Mgr. Vladan Kárník
                                                    místostarosta města

SLOVO MÍSTOSTAROSTY

Svozy separovaného odpadu na rok 2022
– popelnice 120 litrù

PLASTY (žlutá) – DRUHÁ středa v měsíci:
(13.4., 11.5., 8.6., 13.7., 10.8., 14.9., 12.10., 9.11., 14.12.)

PAPÍR (modrá) – TŘETÍ středa v měsíci:
(20. 4., 18. 5., 15. 6., 20. 7., 17. 8., 21. 9., 

19. 10., 16. 11., 21. 12.)

Bc. Ladislava Zemanová
referentka správního odboru
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Cidlinou, s účinností od 1. 3. 2022 o po -
platek za uložení urny do obecní hrob -
ky ve výši 450,- Kč za 1 urnu. 
n Schvaluje Smlouvu o přípravě
a rea lizaci postupové mistrovské sou-

těže mažoretek ČR (město Chlumec
nad Cidlinou x Svaz mažoretek a twir-
lingu ČR, z.s., IČO: 26544709).
n Schvaluje zvýšení ceny vstupného
na filmy v kině s účinností od 1. 3. 2022.

n Schvaluje Nařízení obce o zákazu
některých forem prodeje v energetice
na území obce. 

Jana Jelínková
asistentka starosty
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a celoročně udržují všechny veřejné plo -
chy pro spokojený život svých obyvatel.
Žádný starosta nestojí o další zatěžo-
vání výdajů z rozpočtu obce pro pohod-
lí a komfort některých jednotlivců, aby
stále více zmiňovaná ochrana životní-
ho prostředí v našich českých sídlech
zůstala prázdným gestem.     

Podporu můžete vyjádřit např. tím -
to textem: 

Milé kolegyně starostky 
a vážení kolegové starostové
českých sídel,

obracím se na Vás s naléhavou pros bou
o písemnou podporu ve věci vlek lé ho
soudního sporu, které se týká spa du lis -
tí ze vzrostlých stromů, rostoucích na
veřejných prostranstvích, na soukromý
pozemek. 

Na město Chlumec nad Cidlinou
by la před 3lety podána žaloba od vlast -
níka soukromého pozemku, že ho ob-
těžuje spad listí z aleje vzrostlých stro-
mů javorů mléče. Po několik let před
žalobou vždy byla nepsaná dohoda, že
spadané listí vlastník nemovitosti vy-
vezl na veřejné prostranství a pracovní-
ci tech nických služeb ho odvezli. Do-
hoda byla plněna. Vlastník nemovitosti
však podal na město žalobu, že ho již
odklízení listí obtěžuje s tím, ať město
vzrostlé stromy ořeže nebo pokácí ane -
bo ať je mu listí odklízeno vlastníkem
stromů. Prvoinstanční soud (Okresní
soud Hradec Králové) město naprosto
nepochopitelně odsoudil k tomu, že se
město musí zdržet vůči navrhovateli ja -
kýchkoliv – tedy všech imisí! Vzrostlé
stromy jsou staré více než 90 let, ale
jsou podle posudků soudních znalců –
arboretistů v dobré zdravotní kondici.
Jsou přes 20 metrů vysoké a koruny ne -
jdou radikálně ořezat, protože by byly
stromy usmrceny. Spadu listí na sou-
kromý pozemek nelze technicky nijak
zabránit, první větší vítr by jakékoliv vel-
ké sítě potrhal. Stromy však nelze pod-
le nekompromisního vyjádření orgánů
státní správy v oblasti životního prostře -
dí (stavební úřad i odvolací orgán Krá-
lovéhradeckého kraje) skácet bez hroz-
by vysoké finanční sankce.

Protože alej javorů mléče byla vy-
sazena před 90lety 3 metry od hranice
cizího pozemku a plní bezesporu velmi
významnou funkci z hlediska životního
prostředí v intravilánu obce u DDM, kte -
rý pravidelně navštěvuje 550 dětí. Avšak
soukromý vlastník si přímo pod koru-
nami těchto stromů naprosto nevhodně
zřídil před dvanácti lety okrasnou, vel mi
členitou zahrádku se vzácnými dře vi -
nami, s bazénem a zahradním dom kem,
ačkoliv měl možnost založit ji na vhod -
nějším místě své parcely. Rada měs ta se
proti nesmyslnému rozsudku okres ní -
ho soudu odvolala ke Krajskému soudu
v Hradci Králové. Odvolací soud město
k všeobecnému zděšení i chlumecké ve -
 řejnosti odsoudil k pravidelnému úkli -
du listí na příslušném soukromém po-
zemku po 9 měsíců v roce, s určenými
časovými intervaly! Navždy! Tento judi-
kát nemá odkladný účinek. 

Město Chlumec nad Cidlinou se od -
volalo k Nejvyššímu soudu ČR a čeká
napjatě na výsledek. V tomto mezidobí
zaměstnanci města pozemek uklízí za
pozornosti ČT 1. Vlastník pozemku na
město jako stranu žalovanou podal na -
víc návrh na exekuci majetku, neboť
podle jeho názoru město neuklízí kva-
litně – podle jeho představ. Proto nyní
Okresní soud Hradec Králové řeší, zda
městu udělí finanční sankci a potvrdí
návrh na exekuci dvoumiliardového ma -
jetku města! Tento spor je i o tom, zda
mají pracovníci města doslova lézt po
kolenou jako otroci a ručně vybírat lis-
ty z členitých okrasných dřevin, z ne -
pří stupných okapů za trojitým ostna-
tým drátem atd. Město se snaží nařízení
soudu plnit přiměřeným způsobem stej -
ně, jako uklízí i rozlehlé veřejné plochy.

Měs to, jako žalovaný subjekt, nemá na -
víc možnost kontrolovat a dokumen-
tovat průběžný úklid listí vlastníky, prý
z důvodu ochrany soukromí.   

Prosíme o podporu kategorického
odmítnutí a zrušení nebezpečného ju-
dikátu, který zásadně mění dosavadní
vztahy v občansko-právní rovině. Jenom
v intavilánu našeho města je více než
dvacet dalších možností precedentní
ju dikát v neprospěch města uplatnit.
Obce a města budou muset začít uklí-
zet spad listí na soukromých pozemcích,
což bude časem stát vysoké výdaje z ve -
řejných prostředků. To samé nebezpečí
sporů nyní hrozí i mezi sousedy soukro -
mých vlastníků. Přestože vzrostlé stromy
poskytují kyslík, stín, domov pro zpěvné
ptactvo a hmyz, významně ochlazují kli -
ma v horkých letních měsících, hrozí reál -
né nebezpečí jejich postupného nelegál -
ního odstraňování, pro tože se bohužel
stanou nepohodlný mi i pro jejich nešťast -
né vlastníky, kteří budou muset doneko -
nečna platit náklady za spad listů.

Naléhavě proto prosíme o rychlé
potvrzení podpory města Chlumec nad
Cidlinou, které zasílejte na emailovou
adresu jana.jelinkova@chlumecnc.cz,
abychom mohli tyto vaše písemné pod -
pory soustředit, mediálně je zveřejnit
a současně zaslat jako doplněk odvo-
lacích dokumentů na Nejvyšší soud ČR.
Tento váš počin jistě zohlední názor
na konečný verdikt příslušných soud -
ců, u kterých budeme doufat v aplikaci
zdra vého selského rozumu. 

Město Chlumec nad Cidlinou a ve-
dení SMO ČR moc děkuje za vaši rych -
lou reakci a podporu, protože v podsta -
tě bojuje s odlišným názorem soudců
i za všechny české obce, které obětavě

Žádost a prosba o podporu 
města Chlumec nad Cidlinou 

v soudním sporu

Poslední únorový den se k nám do -
sta la velmi radostná zpráva. Chlumecké
listy byly vyhlášeny ve své kategorii nej-
lepším periodikem roku 2021 v okrese
Hradec Králové. Jsme velmi potěšeni, že
jsme takto byli ohodnoceni na okresní
úrovni, že si naše práce všímají i jinde,
než v našem městě a okolí. Navázali jsme
tak na asi náš dosud největší úspěch
pře dešlých let, kdy jsme získali 2. místo
na ce lostátní úrovni místních periodik.

Snažíme se pracovat podle našeho
nejlepšího vědomí a svědomí, ale hlav-
ně pracujeme jako tým zapálených do -
brovolníků, kteří tuhle místní novinaři -
nu dělají rádi. Přinášíme vám měsíc co
měsíc aktuální zajímavé zprávy z naše-
ho města i regionu. Jsme si vědomi, že
by chom jen těžko uspěli bez příspěvků
našich dopisovatelů. Děkujeme. A také

děkujeme vám všem, že nás stále čtete.
To je pro nás stále tou největší odměnou.

1. místo v soutěži zavazuje, ale věřte
nám, že se budeme snažit přinášet vám

vaše Listy takové, abyste s nimi byli spo -
kojeni hlavně vy, bez ohledu hodnoce -
ní v soutěžích. Jsme tu přece především
pro vás! Redakce

V okrese Hradec Králové 
jsou Chlumecké listy nejlepší

                             HLAVNÍ MĚSTO PRAHA 
                             MUDr. Zdeněk Hřib 
                             Primátor hlavního města Prahy

Praha 1. března 2022
Č. j.: MHMP 338463/2022

Vážený pane starosto,
dovolte mi, abych jménem hlavního města Prahy vyjádřil pod -
poru městu Chlumec nad Cidlinou ve věci soudního sporu
o úklid listí z obecních stromů na soukromém pozemku.

Hlavní město Praha vyjadřuje velkou míru znepokojení
nad rozhodnutím i Okresního soudu v Hradci Králové a Kraj -
ského soudu v Hradci Králové v dané věci, která ukládají
Vašemu městu zcela neúměrné povinnosti ve vztahu k sou-
kromému pozemku. Tato rozhodnutí se též mohou stát ne-
bezpečným precedentem a lze očekávat, že budou zahájeny
další soudní spory v obdobných věcech za účelem uložení no -
vých povinností obcím a městům.

Stromy ve městech mají zásadní význam pro boj se su-
chem a tepelnými ostro vy, které zejména ve velkých městech

vznikají. Prostor, ve kterém jsou stromy, má až o dva stupně
nižší teplotu než okolí, zeleň také osvěžuje vzduch nebo po -
hlcuje prach a CO2 a celkově dotváří prostředí přirozenější
pro život a komfort našich obyvatel. Jako představitel hlav-
ního města podporuji výsadbu stromů a péči o ně. Stromy by
měly být ve ve řejném prostoru vysazovány v co možná nej-
větším počtu, nikoli káceny.

Hlavní město Praha není oprávněno zasahovat do roz -
ho dovací pravomoci sou dů v předmětné věci, nicméně je
připraveno Vaše město v této kauze podpořit a připojit se
k ja kékoliv iniciativě, která bude v souladu s práv ním řádem
a po vede ke změně přístupu soudů v dané věci.

S pozdravem
MUDr. Zdeněk Hřib
podepsáno elektronicky

Vážený pan
Ing. Miroslav Uchytil
starosta města Chlumec nad Cidlinou

Na vědomí: Mgr. František Lukl, MPS, předseda SMO ČR

Vyjadřujeme podporu městu Chlu  mec nad Cidlinou ve věci sporu ohled -
ně úklidu spadu listí z veřejného prostranství na soukromý pozemek. 
Obec (město):                         starosta:

Ing. Miroslav Uchytil – starosta města Chlumec nad Cidlinou, 
telefon 724 186 808, e-mail – starosta@chlumecnc.cz 

Mgr. František Lukl, MPA – předseda SMO ČR
Mgr. Radka Vladyková – výkonná ředitelka SMO ČR 
Mgr. Jana Přecechtělová – výkonná ředitelka SMS 

V Chlumci nad Cidlinou dne 17. 2. 2022 
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Vážení spoluobčané, 
rádi bychom vás informovali o nové spolupráci mezi Městem
Chlumec nad Cidlinou a společností Dimatex. Dimatex za-
jišťuje charitativně ekologický sběr textilu a bot. Zároveň prů -
běžně renovuje stávající síť nádob na textil. Pomozte přispět
ke zlepšení životního prostředí. 

Sběrné kontejnery firmy Dimatex jsou určeny k druhot-
nému využití textilních materiálů s pozitivním vlivem na ži-
votní prostředí. Naleznete je zde:

P.     Místo                                Popis

1      Klicperovo náměstí         pozemek p.č. 281
2      Palackého                       pozemek p.č. 549/2
3      Na Vinici                          pozemek p.č. 715/1
4      U ulice Vrchlického        pozemek p.č. 1351/1
5      Spravedlnost                   pozemek p.č. 1417/31

Svoz nádob na textil optimalizuje inteligentní informační
systém a NFC chipy / QR kódy. Tím šetří Dimatex životní pro-
středí a zároveň má přehled o situaci v terénu včetně vyhod-
nocení zaplněnosti kontejnerů.

Dimatex pomáhá neziskovým organizacím, a to nejen ma-
teriálně ale také finančně. V sídle firmy ve Stráži nad Nisou
provozuje mimo jiné vlastní charitativní šatník, díky němuž
může kdykoliv poskytnout ošacení lidem v nouzi. 

Co patří do sběrného kontejneru:
Čistý a suchý textil (veškeré oděvy, bytový textil – záclony,

závěsy, povlečení, potahy, ubrusy a deky) za-
balený v zavázaných (zauzlovaných) igelito-
vých pytlích/taškách, dále také spárované
(svá zané) nositelné boty a hračky.

Co nepatří do sběrného kontejneru:
Znečištěný nebo mokrý textil, matrace,

mo litan, koberce, tašky, ústřižky látek, netex-
tilní materiály, komunální odpad, elektrospo-
třebiče.

Z odpadové části textilu Dimatex vyrábí
textilní kompozit Retextil – profily a měst-
ský mobiliář (lavičky, kryty na kontejnerová
stání, plotovky, kompostéry a další). Tento
materiál kombinuje nejlepší vlastnosti dře-
va a plas tu – je neabsorpční (odolný proti
vlhkos ti, vodě a nízkým teplotám), odolný
(o 40 %me chanicky odolnější než srovnatel -
né plasty), recyklovatelný (z 95 % složen z re -
cyklovaného materiálu – textil a LDPE fólie).

Kontakt a profil společnosti:
www.dimatex.cz, Facebook – Recyklace tex-
tilu. Video ze zpracování textilu: Cesta tex-
tilního odpadu – www.youtube.com/Cesta
textilního odpadu

Ahoj Mirku, známe se poměrně
dlou ho, potkáváme se často při
řešení otázek týkajících se chodu
našeho města. Jsi uznávaný místní
praktický lékař, a proto Tě požá-
dám o Tvůj náhled na dnešní život
kolem nás. Dlouhodobě se po tý -
káme s pandemií a cítíme násled-
ky na těle i na duši. Jsi uznávaný
lé kař, poraď nám, co s tím?

Vážení spoluobčané, již více než dva
ro ky se učíme, jak žít v této těžké době.
Jak být ohleduplní vůči ostatním, jak být
tolerantní, ale i důslední v rámci jedné
z nejtěžších epidemií, které lid stvo zaži -
lo. Období, které jsme prožili, bylo veli -
ce náročné pro naše fyzické i psychické
zdraví a v mnoha případech se neobeš-
lo i bez následků. Věřme, že to nejhorší
je již za námi, ale nezapomínejme na os -
tražitost. Virus nezmizel a ani nezmizí.
Budeme s ním žít dále. Uvě domme si,
že návyky, které jsme si ve velké většině
osvojili, budou do budoucna prospěšné
pro každého z nás. Polemizovat o tom,
co se dělo, či nedělo, co se dělalo, či co
se nedělalo správ ně či špatně nám do
bu doucnosti nepřinese žádný kvalitní
vý stup. Dívejme se proto vpřed, ale neza -
pomínejme, co proběhlo v době minulé.

Doba se zrychluje a máme čím dál
méně času na sebe i své blízké,
máš nějaké doporučení, jak se
o sebe a své tělo starat?

Do budoucna bude důležité žít ak-
tivně, obnovit v minulosti již navázané

vztahy, obnovit nám prospěšné aktivity
například v rámci sportu, kultury, práce
s dětmi, seniory. Zdraví je naší devízou,
je nutné a je v našem nejvyšším zájmu
o něj dobře pečovat dle svého nejlep-
šího svědomí. Ti, kteří jsou přesvědče-
ni i okolnostmi, že je dobré se očkovat,
očkujte se. Nezapomínejme na preven-
ci. Nepropadejme beznaději a panice,
buďme celkově aktivní.

Doháníme resty z minulosti, do -
ba se hekticky mění v našem blízkém
i vzdá lenějším okolí. V mnoha přípa -
dech nás problémy s pandemií spojili,

ale v posledních dnech se stáváme
svědky toho, že někteří myslí a jednají
jinak, dle mého soudu špatně. Nebuď -
me lhostejní k neštěstí druhých. Ti,
kte ří jsme si zachovali zdravý rozum
a cit, postavme se těmto snahám, jak
může me a umíme, buďme jednotní
a snažme se všemi možnými prostřed -
ky o to, aby zůstalo jen u snah. Jistě
všich ni chápete, že hovořím o válce me -
zi Ruskem a Ukrajinou. Ať zvítězí rozum
a pravda.

Do dalšího období přeji všem hod-
ně zdraví a úspěchů.

MUDr. Miroslav Louda

Děkuji za rozhovor a také Tobě
přeji zdraví a spokojenost v osob-
ním i profesním životě.

Mgr. Vladan Kárník

2 otázky pro…
V průběhu krátkého povídání s osobnostmi spjatými s Chlumcem

nad Cidlinou bychom vám rádi přiblížili jejich názory, přání a pohled
na svět. Vnímáme je jako důležité a inspirující podněty pro každoden-
ní práci v našem městě. Velmi nás těší, že pozvání přijal i MUDr. Miro-
slav Louda, praktický lékař.
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Mobilní Rozhlas? Česká obec?
Vážení spoluobčané,

již 2 roky máte možnost využívat mobilní aplikaci Česká
obec, díky které se k vám prostřednictvím mobilního telefo -
nu dostá vají informace o dění v našem městě.

V současné době jsme spustili další aplikaci Mobilní Roz -
hlas. Každá z nich je jiná jak co do vzhledu, tak do funkč-
nosti. Obě vám však poskytnou základní přehled o dění ve
městě a možnost zpětné vazby směrem k radnici.

Na následujících stránkách vám přinášíme informace
o jed notlivých aplikacích a je pouze na vás, kterou si v přípa -
dě zájmu vyberete.

Do budoucna chce město provozovat aplikaci pouze jed -
nu, podle toho, která bude občany více využívána.

Děkujeme všem, kteří mají zájem z Chlumce tvořit lepší
místo pro život!

Miroslav Uchytil, starosta

» Novinky z úřadu přímo do telefonu.

Upozornění na krizové situace a omezení – výpadky energií ížící se

vichřice, dopravní uzavírky, atd.

Pozvánky na sportovní a kulturní akce.

Snadn nahlašování zá e městě přes obecní aplikaci.

Důležitá zpráva vás zastihne, ať už jste kdekoli.

» , bl

»

» é vad v

»

» Přes webovou stránku

www.chlumecnadcidlinou.mobilnirozhlas.cz.

Přes mobilní aplikaci Rozhlas.» Mobilní

V registrační procesu si můžete nastavit,

jak informace vás zajímají.

Vaše údaje budou v bezpečí v souladu s

obecným nařízením o ochranně osobní údajů.

é

GDPR –

ch

Co vám přinese registrace do Mobilního Rozhlasu?

Jak se zaregistrovat?

Registrace je zdarma!

Mobilní Rozhlas

Město Chlumec nad Cidlinou spustilo do provozu užiteč -
nou pomůcku pro vaši rychlou a pohodlnou informovanost
o dění ve městě Chlumec nad Cidlinou o důležitých informa -
cích, uzavírkách, poruchách, povinnostech plateb apod. 

Součástí aplikace je i Kalendář událostí či modul Hláše -
ní závad.

Informace se do aplikace automaticky stahují v časo -
vých intervalech několikrát denně přímo z webových strá-
nek města.

Zkrátka aplikaci Česká Obec stačí nainstalovat zdarma
do svých telefonů (Android nebo iPhone) spustit a vyhledat
„Chlumec nad Cidlinou“. Potom už budou automaticky cho -
dit upozornění a nové informace přímo do oznamovací lišty
telefonu.

Aplikaci Česká Obec stahujte buď přes GooglePlay ne -
bo App Store.

Modul Hlášení závad:

V aplikaci naleznete možnost zpětné vazby směrem
k úřadu.

Vidíte nedostatek v našem městě, například černou sklád -
 ku, nesvítící veřejné osvětlení, či jiný nedostatek, jednodu -
še kliknete v aplikaci ve spodní liště na Hlášení závad, kde
se otevře jednoduchý formulář který vyplníte, přidáte fo -
tografii závady, přidáte lokalizaci buď přímo na místě, nebo
vyberete na mapě, a to přidržením prstu na místě závady
a dáte odeslat. 

Hlášení ve formě emailu přijde na městský úřad, kde
bu de řešen. 

Důležité upozornění: 

Pokud si aplikaci nainstalujete, zkontrolujte v Nastavení
telefonu – aplikace – zapnutí upozornění na již nainstalo -
vanou aplikaci Česká Obec!!! 

Mobilní aplikace má velikost 4,56 kB, což zabere mini -
mální místo v paměti mobilního zařízení. Na nové události
jste upozorněni prostřednictvím notifikací (upozornění) a na
požadavek si načte pouze vybraný příspěvek, který město
zadá. Je tedy šetrná k baterii i mobilním datům.

Mobilní aplikace Česká Obec
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Slovo 
šéfredaktorky
Všichni příznivci kultu-
ry si jistě nemohli ne-
povšimnout, že i tato,

podle mého názoru, velmi důležitá
součást lidského bytí začíná smě-
řovat k normálu. A všichni doufá-
me, že už nastálo. I u nás v Chlum-
ci se začíná pomalu probouzet.
Filmová a divadelní představení,
přednášky i další akce čekají na
své diváky. A já pevně doufám, že
se dočkají.
Náš Klicperův dům v tomto roce
nabídl již několik úspěšně navští-
vených pořadů, ať už to byla diva-
delní představení Klicperáků či
koncert základní umělecké školy.
Nesmírně mě potěšil i koncert sku-
piny Kantoři z Nového Bydžově. Řa -
du let nám právě oni na chlumec-
ké kulturní scéně chyběli a jezdili
jsme za nimi, jako jejich dlouholetí
stálí příznivci, do blízkých i vzdále-
nějších míst, kde právě koncertova-
li. Je podle nás velká škoda, že této
kapele se v našem městě v minu-
lých letech nedostávalo přijetí, i když
o koncertování u nás měli Kantoři
vždy zájem. Snad i v Chlumci bude
zájem o kulturu vzrůstat a pláno-
vané akce budou hojně navštěvo-
vány. Alespoň já bych si to velmi
přála.
V této tak příznivé době pro rozvoj
kultury slaví své životní jubileum
zpěvák, skladatel a textař, muzikant
tělem i duší Vladimír Mišík. Ač je to
k nevíře, 8. března oslavil 75. naro-
zeniny. I když současná mezinárod-
ní situace je velmi složitá, doufám,
že se nevyplní známá věta – „když
řinčí zbraně, múzy mlčí.“ Snad se
vše v dohledné době vyřeší, v dobré
obrátí a v Evropě opět zavládne
klid a mír.
Když už jsme u té kultury, nesmím
opomenout, že v polovině měsíce
dubna nás čekají Velikonoce. Jak se
tyto svátky slaví u nás, o tom jste si
mohli přečíst pravidelně v Chlumec -
kých listech téměř každoročně. Ale
jak je to třeba v Německu? Jaké spe -
ciální zvyky mají Poláci? S čím se mů -

žeme setkat, pokud o Velikonocích
navštívíme Slovensko? A s tím by-
chom vás chtěli, milí čtenáři, sezná-
mit právě dnes, protože v letošním
roce vycházejí na polovinu dubna 
a do té doby už další číslo našeho
měsíčníku nevyjde.
Němcům už nemusíme závidět, že
Velikonoce u nich začínají dnem
volna již na Velký pátek, protože
tento den je u nás v Čechách již
mnoho let také dnem svátečním.
Na Velký pátek se k obědu či veče-
ři podává ryba na připomenutí Je-
žíše. V sobotu a neděli se pečou
velikonoční beránci a barví vajíčka.
I v Německu a sousedním Rakou-
sku je oblíbený „lov na vajíčka“, te-
dy hledání schovaných vajíček, 
a též koulení vajíček. V mnohých
domácnostech lze spatřit vajíčkový
stromeček, na nějž se věší opravdo-
vá zdobená vejce. V Německu se
pořádají též tradiční jarní trhy, kde
se dá nakoupit spousta dekorač-
ních předmětů, proutěného zboží,
květin či cukrovinek. Zajímavým
zvykem je též pálení suchých vánoč -
ních stromků, které se z celého oko -
lí svážejí na jedno místo. Důvod je
jasný, rozloučit se se zimou a přiví-
tat teplé jaro. 
V Polsku jako v silně křesťanské
zemi jsou Velikonoce nejdůležitěj-
ším svátkem v roce. Velikonoční
neděle je nejvýznamnějším dnem
svátků jara, až tehdy totiž pro Po-
láky končí období čtyřicetidenního
půstu. V kostelech si nechávají po-
žehnat takzvaný požehnaný košík,
který obsahuje kromě vajíček ještě
chléb, pepř, sůl a klobásy. Veliko-
noční pondělí nemají polská děv-
čata v lásce stejně jako ta česká.
Chlapci je totiž mrskají vrbovou vě-
tvičkou. Dále je polévají vodou 
a voňavkou, ale druhý den jim mo-
hou dívky vše oplatit. Avšak děvče,
které je polité, se dle pověry do ro-
ka vdá. 
Slovenské Velikonoce se od těch
českých příliš neliší. Hospodyňky
mají nad hlavu práce s jarním
úklidem, domácnosti se zdobí veli-
konočními dekoracemi a do váz 
se dá vají větvičky. Kromě vyšlehá-

 ní po mlázkou jsou děvčata vysta-
vena i dal ším krutostem, a to polé-
vání vodou nebo rovnou vhození
do rybníka, jako symbol očištění se
od hříchu. V takzvané Odvetné
úterý se však role obracejí a vod-
ním atakům tentokrát musí čelit
chlapci. 
A na závěr dnešního povídání tu
pro vás máme několik zajímavostí
o Ve likonocích v dalších zemích svě -
ta. Tak například v Rakousku hrají
ozvláštněnou hru koulení vajíček,
jejímž cílem je co nejvíce rozbít sko -
řápku vajíček protivníků. V Bulhar-
sku nejstarší žena z rodiny potírá
dětem obličej prvním červeně na-
barveným vajíčkem, aby byly po celý
rok zdravé. Ve Francii děti hrají hru,
při které vyhazují vajíčka do vzdu-
chu. Ten, jehož vajíčko dopadne
poslední, je vítěz. Na Filipínách se
konají velké průvody, při nichž se
někteří muži nechávají krátce při-
kovat na kříž. Na Kypru se na Boží
hod velikonoční a Velikonoční pon-
dělí rodiny scházejí k obědu venku
blízko kostelů a v Arménii se vajíč-
ka zdobí portréty Ježíše, Marie a dal -
ších svatých. 
Jak vidíme, lidové zvyky jsou v růz-
ných zemích různé, ale podstata
zůstává stejná. Pro věřící znamena-
jí oslavu znovuzrození Ježíše, pro
ateisty oslavu jara.

Mgr. Milena Komárková

Je to nějaká blbá doba… Doba, kdy nějakých 350 kilo-
metrů od našich hranic zuří nikým a ničím nevyprovokovaná
válka Goliáše proti Davidovi. A asi jediná Davidova smůla
spočívá v tom, že chce žít samostatně a v pohodě se všemi
sousedy, žít v demokratické Evropě, kam patří i geograficky.
Je to doba, kdy Goliáš chce Davida ovládat a neštítí se žád-
ných agresivních prostředků. Doba, kdy byla tato zem před
78 roky osvobozena od nacismu a nyní ve 21. století stejnou
zem pošlapávají potomci osvoboditelů ve jménu agresora
a svého velkého „vůdce“, pro kterého je demokracie velice
sprosté slovo.

A snad svítá… Svítá v tom, že se téměř celý civilizovaný
svět dokázal lidsky a materiálně spojit v pomoci tomu slab-
šímu, který je navíc v právu. A tak by to mělo být…

Je to doba, kdy celý svět po více jak dva roky sužovalo
infekční onemocnění Covid-19 původem asi z čínského
Wu-chanu. Doba, kdy lidé nikam necestovali, moc se nestý-
kali, kdy byly částečně zavřené školy, restaurační a hospod-
ská zařízení, sportoviště, ale i veškerá kulturní zařízení. Pan-
demie odchází (i když se ta čínská potvora snaží ještě držet)
a s jejím odchodem se ve školách učí tak, jak se učit má.
Lidé zase začínají cestovat a poznávat svět. V hospodách,
které přežily, už zase hosté utužují své kolektivy, sledují a ha -
lekají u fotbalu a probírají současnou situaci (hlavně tu na
východ od našich hranic). Otevřena jsou naplno divadla a dal-
ší kulturní zařízení. A návštěvníci do nich opět začínají cho-
dit. Vidíme to i u nás v Chlumci. Sokolovna byla v sobotu
5. března plně našlapaná nadšenými účastníky na vystou-
pení Komunálu. V Klicperově domě, pod vedením Veroniky

Vejrové, se konají výstavy, přednášky, divadla i koncerty. A v pá -
tek 11. března se v něm uskutečnilo velmi milé a příjemné
vy stoupení téměř Chlumečáků, a to skupiny Kantoři, kteří

souvisle hrají už neskutečnou 52 sezonu. Z jejich písní a me -
lodií z teritoria zejména irského, keltského, ale i slovanské-
ho folku byli diváci nadšeni a je to dobře, že se po delší době
tato skupina s mezinárodním věhlasem do Chlumce, do kte -
rého patří, zase navrací. Méně znalí se mohou zeptat, jak
do Chlumce patří? Miloš Panchartek je celoživotním Chlu-
mečákem, Martina Vejrová se narodila v naší bývalé porod-
nici a její otec, Jan Filip, ač Bydžovák, na naší chlumecké
škole v letech 1972 – 1979 učil. Celý svůj honorář z tohoto
koncertu věnovali účinkující na podporu napedené Ukraji-
ně. Moc děkuji.

P. S.: Na koncertech už asi bohužel
neuvidíme génia české hudby Vla -
dimí ra Mišíka, který ze zdravotních
důvodů veřejná vystoupení ukončil.
Letenský bard s nelehkým osudem,
Vla dimír Mišík je určitě jednou z nej-
výraznějších osobností české hudby
již od 60. let 20. století. Pro lehké při-
pomenutí např.: „Variace na renesan -
ční téma“, nebo „Sluneční hrob“ na-
hraný ještě s Blue Effect, jako ústřed-
ní melodie známého filmu „Pelíšky“.
A proč tu Vlá ďu připomínám? V úterý
8. břez na osla vil krásné 75. narozeni -
ny. Stále však nahrává desky a jeho
před poslední album „Jednou tě po -
tkám“ po sbíralo ne dávno šest českých
nej vyš ších cen, cen Andělů. S jeho ak -
 tuál ní deskou „Noční obraz“ aspiruje
na další tři. Který rádoby umělec to
má… Tak ať se Ti, Vláďo, i v tomto bl -
bém světě daří. A vydrž, za rok tu tře -
ba bude prezident, od kterého bude
čest převzít i státní metál, a bude sví-
tat na lepší časy.

Josef Komárek

SVÍTÁ
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Studená voda, jak už víme, blahodárně působí na nervo -
vou soustavu a navozuje dobrou náladu. Není tedy náhodou,
že je naše ESKIMO parta nakloněna nejen otužování, ale
i po řádání jiných veselých aktivit. Inspirací pro uspořádání
ma sopustu nám byla „masopustní stezka“ z nedalekých Ži-
želic. Když jsem si na vstupních dveřích tamního úřadu pro-
hlížela dětmi malovaný plakátek vousaté nevěsty a ženicha
a pročítala, jakou funkci tyto masky v průvodu měly, vzpomně -
la jsem si na jediný masopust, který jsem v životě absolvovala.
Cca před 20ti lety v Krakovanech jsem se na chvíli chtěla po-
dívat, jak to probíhá. Sotva jsem se připojila k průvodu, ně-
jaký fotograf mně pořídil snímek a předal papírovou kartič-
ku s podobiznou čarodějnice. Sotva jsem se dosmála, už mě
odváděli četníci do pojízdné šatlavy a než mě stihlo dojít, že
jsem přijela autem, měla jsem v sobě dvě „štamprle“. Z chvíle
bylo nakonec několik hodin veselé zábavy.

Při této nostalgické vzpomínce mně svitlo. V Chlumci
nad Cidlinou se zatím nic takového nepořádalo, ale přitom
tu jsou proto vlastně naprosto ideální podmínky. Je tu napří-
klad ZUŠ, která neúnavně vychovává spoustu veselých mu-
zikantů, ochotníci kteří nemají problém s převleky, četnická
stanice připravena vždy sloužit, kreativní skauti, učňovská
střediska a další spolky, které by se jistě rády zapojily do to-
hoto všeobecného lidového veselí. 

Když byl návrh přednesen otužilcům, byli pro masopust
nadšení, ale k uspořádání v původně zamýšleném větším mě-
řítku v propojení s ostatními výše jmenovanými již zbývaly
sotva tři týdny.

Na masopustní neděli 27. 2. jsme si tedy „střihli“ nultý
ročník v komorním složení. Všechna čest kolegům otužil-
cům, v počtu 11ti masek nechyběly ty tradiční, jako napří-
klad Medvěd s Medvědářem, Laufr – vedoucí průvodu, ale
také originální masky jako Bouřka. Za doprovodu akordeonu
a zpěvu sprostonárodních písní jsme opustili otužileckou zá-
kladnu – koupaliště a vydali se na malý okruh městem. Při
návratu zpět jsme symbolicky utopily basu. Po návratu na
nás čekaly tradiční jitrnice, klobásky, tlačenka a koláčky, ale
i chlebíčky, bonboniéra a jiné pochutiny.

Akce byla sice bez propagace a v malém počtu, ale i tak
se vydařila a měla kladné ohlasy u náhodných kolemjdou-
cích. Jediným stínem našeho masopustního veselí byla určitá
sklíčenost z aktuální situace na Ukrajině. S nadějí doufáme,
že se nám příští rok podaří propojit spolky a zavést tak tuto
tradici i v Chlumci nad Cidlinou. Především ale věříme, že
se brzy nastolí opravdový, spravedlivý a trvalý mír a bude dvoj -
násobný důvod si užít masopustu.

Za ESKIMO Chlumec otužilecký klub
Dagmar Ulrichová

Chlumecký masopust 
aneb když si otužilci 

jednou nevezmou plavky
Podle dochovaných písemných zpráv

se slavil masopust v našich zemích od
13. století. Vždy mezi svátkem Tří králů
(pevné datum) a Popeleční středou (ter -
mín závislý na Velikonocích). Znění slo-
va masopust nás navádí k tomu, že se
jedná o dobu, kdy se držel půst. Maso-
pust však představoval naopak období
hodování a veselí mezi dvěma postními
dobami. Během něj probíhaly taneční
zábavy, zabijačky a také svatby. Poslední
tři dny, tedy masopustní neděle, pondělí
a úterý jsou nazývány Ostatky, nebo Fa -
šank. Každá věková vrstva obce měla
své vyhrazené pole zábavy. V neděli ve-
čer byla „kytičková“, taneční zábava pro
mládež a v pondělí následovala „bab-
ská“, zábava ženatých a vdaných.

Masopustní úterý bylo tradičně spo -
jeno s průvody masek. Průvod putoval
za doprovodu muzikantů po obci a žád -
ný dům nebyl vynechán. Pořadí masek
v průvodu bylo závazné. Jako první mu -

sela jít maska kobyly a poslední vždy ras.
Nikdy nechyběl Laufr, který v předstihu
zjišťoval, zda obyvatelé domu nenamíta -
jí nic proti návštěvě maškarádů a kolik
písniček si zaplatí. Pokud byla návštěva
domluvena, dal maškarádům smluve-
né znamení zapráskáním biče. Laufr byl
po stava vůdčí, na něm totiž často zále-
žel zdárný průběh maškary. Proto byl
jako jeho představitel vybírán mláde-
nec sošný, chytrý a pohotový. Oblečen
byl v bílý plátěný oděv, dnes bychom
řekli kombinézu, hustě pošitý nejpes t -
řejšími odstřižky textilu s vysokou špi-
čatou čepicí na hlavě. Děti směly o ma -
sopustních ostatcích pouze přihlížet,
stejně jako ženy. Maškara byla záleži-
tostí dospělých mužů. Vše bylo zakonče -
no taneční zábavou. Toto loučení s ma -
 sopustem ale trvalo pouze do půl noci,
kdy do hospody přišel ponocný, odtrou -
bil půlnoc a tím zábavu ukončil. Ráno
šli všichni do kostela pro popelec.

Výše popisované slavnosti, které mě-
ly zajistit dobrou úrodu, plodnost a při-
vítat jaro, vznikly snad ještě v předkřes-
ťanské epoše. Ve východních Čechách se
tato folklórní tradice zachovala na Hli -
nec ku. V několika obcích tohoto mik ro -
regionu se masopustní průvod zachoval
v téměř autentické podobě, proto byla
tato tradice roku 2010 zapsaná na se-
znam nehmotného světového kultur ní -
ho dědictví UNESCO. Co se týká naše -
ho města, není mi známo, že by průvody
ma  sek po Chlumci obcházely, ani jsem
se nesetkala se žádnou dobovou foto -
gra fií, ale možná, že díky otužilcům se ta -
to tradice právě rodí. Co se ale v Klic  pe -
rově rodišti pořádalo často, byly sokolské
šibřinky a další plesy v maskách. V té to
tradici pokračovali i Klicperáci svý mi Di -
vadelními plesy v maskách pravi delně ko -
nanými v Říhově domě. Pokud se dobře
pamatuji, konaly se od roku 2006 do ro -
ku 2011. Helena Krátká

Masopust
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není náhodná – byla totiž jeho vnučkou. Jaroslav byl však její
dědeček z matčiny strany, proto příjmení „Gollová“ nebylo její
původní. Nataša se narodila s příjmením Hodáčová. I toto
jméno může znít povědomě a není to náhoda, neboť Fran-
tišek Xaver Hodáč, Natašin otec, působil jako politik v obdo -
bí první republiky za Československou národní demokracii
a později za Národní sjednocení. Nataša nechtěla svou he-
reckou kariérou uškodit jeho jménu, a tak se rozhodla pře-
vzít příjmení svého dědečka. Vlohy však neměla pouze pro
kinematografii – byla velmi inteligentní, studovala Filozo-
fickou fakultu Univerzity Karlovy, mluvila čtyřmi světovými
jazyky, jezdila na koni, hrála na klavír a působila v tanečním

souboru. Herečka excelovala v mnoha filmech, namátkově
můžeme zmínit snímky jako Kristian, Eva tropí hlouposti,
Hotel Modrá hvězda nebo dvoudílnou veselohru Císařův
pekař – Pekařův císař. Zahrála si tak se známými hereckými
hvězdami, z nichž můžeme uvést např. Oldřicha Nového, Adi-
nu Mandlovou, Lídu Baarovou nebo Jana Wericha.

V příštím čísle Chlumeckých listů se dočtete o profesní
dráze Jaroslava Golla a jeho zásluhách pro českou historic-
kou vědu. Současně se dozvíte o Gollově vztahu k preziden-
tu T. G. Masarykovi a Československé republice. 
                                   Bc. Michal Pajer
                                   student Univerzity Hradec Králové

Je považován za jednoho z nejvýznamnějších českých
historiků, je známý také jako spisovatel, pedagog, diplomat
a překladatel, v jeho vědeckých stopách kráčela celá řada stu-
dentů dějin a jeho příjmení nesla jedna z nejoblíbenějších
prvorepublikových hereček. Tento muž je navíc spjat s Chlum -
cem nad Cidlinou, narodil se totiž v ulici Boženy Němcové
v domě čp. 41/IV. Řeč je samozřejmě o Jaroslavu Gollovi. Vý-
čet zásluh tohoto významného muže by mohl být ještě mno-
hem delší, připomeňme si tedy alespoň v krátkosti jeho život
a souvislost s naším městem. 

Jaroslav Goll se narodil 14. července 1846 rodičům Marii
Daňkové a Adolfu Gollovi. Jeho otec pracoval jako lékař hra -
běte Kinského. Goll se díky otcovu postavení pohyboval pře -
devším v kruzích městské honorace a aristokracie, v nichž
setrval po většinu svého života. Gollovi v té době bydleli v ob -
jektu pivovaru, jehož nájemcem, zároveň i sládkem, byl Josef
Daněk, bratr Jaroslavovy matky. Právě zmiňovaný Daněk, kte -
rý byl velkým českým vlastencem, v následujících letech se-
známil mladého Jaroslava s významnými osobnostmi jako
třeba Boženou Němcovou, Karlem Jaromírem Erbenem, Ví-
tězslavem Hálkem nebo Jaroslavem Vrchlickým. V Chlumci
nad Cidlinou sice Jaroslav Goll nepobýval příliš dlouho, přes -
to se do svého rodného města často vracel, především pak
za svým strýcem. Ještě v Gollově raném dětství se rodina pře-
stěhovala do Hradce Králové, kde mladý Jaroslav prožil část
žákovských let. Než v roce 1864 úspěšně složil maturitní
zkoušku na gymnáziu v Praze, studoval ještě na gymnáziu
v Mladé Boleslavi. Je tedy patrné, že jeho mládí bylo několi-
krát zasaženo stěhováním. I přesto, že Chlumec nebyl Gollo-
vým bydlištěm příliš dlouho, je dodnes v našem městě patrný
Gollův odkaz v různých podobách. Například drobná černá
plaketa, která zdobí jeho rodný dům v ulici Boženy Němco-
vé. Nedaleko něj nalezneme dokonce ulici pojmenovanou
Gollova. Neopomeňme ani Literární cenu Jaroslava Golla,
která byla vyhlašována v Chlumci nad Cidlinou od roku

2015 do roku 2020 a zaměřovala se na tvorbu v oblasti li-
teratury faktu.

Goll po maturitě pokračoval ve studiích na Filozofické
fakultě Karlo-Ferdinandovy univerzity (dnes Univerzita Kar-
lova). V této době byla Gollova studia poznamenána jeho ne-
jednoznačným oborovým zaměřením. Věnoval se filozofii, his-
torii, dějinám literatury a jazykovědy, umění, psychologii nebo
estetice. V této životní etapě se ale především považoval za
básníka. Historikem se tedy stal tak trochu omylem. Po ab-
solvování univerzity se krátkou dobu věnoval profesi středo-

školského učitele, ale jeho studentská léta tím neskončila.
Nastoupil totiž k dalšímu studiu, tentokrát na univerzitě
v Göt tingenu. Rovněž absolvoval řadu zahraničních stáží, na-
příklad na americkém velvyslanectví v Berlíně nebo v holand-
ských a londýnských archivech. 

Se završením svých studií zakotvil na Karlo-Ferdinando-
vě univerzitě v Praze, kde vedl české přednášky a semináře
především o metodologii historické vědy a dějinách celkově.
Goll byl údajně velmi dobrý v umění přednášet, a díky tomu
ho měli studenti v oblibě. Podařilo se mu získat titul profe-
sor a na počátku 20. století působil dokonce jako rektor na
Univerzitě Karlově. Jeho akademické působení doprovázely
také zahraniční cesty, kterými reprezentoval českou histo-
rickou vědu takzvaně „navenek“. Cestoval například do Káhi -
ry, Říma, Drážďan, Haliče, Athén, velmi dobrý vztah udržoval
s polskou historiografií na Krakovské akademii věd a do -
pisoval si se známým francouzským historikem Gabrielem
Monodem (přítel ze studií v Göttingenu), s nímž zároveň pub -
likoval v odborném historickém časopise Revue historique.
Zájemcům o dějiny je jistě známé také dodnes vydávané pe-
riodikum Český časopis historický, za jehož vznikem stojí
opět Jaroslav Goll.

V úvodu zmiňovanou prvorepublikovou herečkou je sa-
mozřejmě myšlena Nataša Gollová, která by letos 27. února
oslavila 110. narozeniny. Shoda se jménem Jaroslava Golla

Jaroslav Goll
Životní pøíběh významného českého historika 

(část první)

Jaro je tady! A s ním i náš první cyk -
lo výlet!

Připravili jsme pro vás celkem ve
třech částech cyklovýlety po okolí
Chlumce nad Cidlinou, které jsou za-
měřené na zaniklé vesnice a dvory. Do-
zvíte se, kde se tato místa nacházela.
Možná ani netušíte, že se někde kdysi
dávno rozprostíraly vsi nebo jen pár
obydlí a dnes už z map některá jména
těchto obcí úplně vymizela. Při našich
toulkách občas narazíme na nepatrné
důkazy, jinde už nezůstala ani stopa po
stavbách našich předků. Aby vaše cyk -
lotoulky byly zajímavější, zmíníme se
okrajově i o některých stávajících loka-
litách. Kdo přes zimu kolo raději vyřadil
z provozu, může se inspirovat některou
popsanou trasou a začít opět trénovat
tělo jízdou v naší krajině.

V dnešní první části se vydáme na
východní stranu od našeho města.
Přejeme vám krásné zážitky, veselou
mysl a šťastný návrat!

Z náměstí jeďte přes řeku Cidlinu
směr Zapeč a sjeďte ulicí V Lipkách ke
dvoru Ostrov. Ten objeďte a dostanete
se na silnici vedoucí od Písku. Po ní se
dejte vlevo směrem na Mlékosrby a asi
po 200 metrech odbočte vpravo polní
cestou k našemu prvnímu objektu. Při -
jedete ke dvoru Oktaviánov (zvaný ta-
ké Horka). Jeho jméno je odvozeno
od zakladatele tohoto poplužního dvo -
ra hraběte Oktaviána Kinského. Dvůr
vznikl ve 30. letech 19. století v místech,
kde se kdysi rozkládal Velký kosický ryb-

ník a později byl vysušen. Poplužní dvůr
sloužil k zajištění dostatku potravin pro
vrchnost. V roce 1948 byl Oktaviánov
ze státněn a začal chátrat. Dnes je tento
areál opuštěný a zarostlý. Řada objek-
tů má propadlé střechy nebo je úplně
bez nich. V ruinách dvora vznikla černá
skládka odpadu. Přestože je pozemek
v soukromém vlastnictví, snaha o jeho
revitalizaci chybí. V žádném případě ne -
doporučujeme do areálu dvora vstupo-
vat, protože hrozí nebezpečí úrazu!

Celý dvůr objeďte téměř kolem do-
kola a pokračujte stále rovně až k vo-

dojemu. Budete projíždět místy, kde se
kdysi dávno rozprostírala vesnice Pře-
stavlky. Název vsi vznikl pravděpodob-
ně od vlků, které lidé přestali chytat do
vlčích jam nebo do želez. Přestavlky pa -
třily koncem 15. století k chlumeckému
panství a zanikly ještě před 30letou vál-
kou. Roku 1670 bylo podle chlumecké -
ho Urbáře na jejich místě jen rumiště.
Jako památka na Přestavlky zde zbyla
jen jednopatrová budova stojící o samo-
tě v lukách. Dříve sloužila jako myslivna,
dnes se jedná o obytný dům. V mapách
je místo označeno jako Přestavecko.

Zaniklé vsi na Chlumecku
1. část

Dvůr Oktaviánov v současné době

Obytný dům stojící v místech 
zaniklé vsi Přestavlky
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Ještě v 16. století se poblíž Přesta-
vlk vypínala tvrz zvaná též Kvočna
nebo Cvekovec. Pojeďme se k tomuto
místu podívat! Nechte bývalou mysliv-
nu a Přestavlky za sebou a pokračujte
cestou dál až k odbočce na Kosice.
Odbočovat zatím nebudete, ale poje-
dete podél Bystřice polní cestou, která
se po chvíli bude stáčet vlevo. Vy se ale
vydejte rovně po jakémsi náspu dál až
k remízku.

Dojeďte k remízku a po chvíli radě-
ji slezte s kola. Na průzkum mezi stro-
my a keři se vydejte pěšky a připravte se
na trochu pátrání! Kdepak asi ta tvrz
mohla stát? Budete potřebovat trochu
fantazie, ale zarostlý okrouhlý násep
poblíž tůně určitě najdete. To je zatím
vše, co po tvrzi zbylo. Některé prameny
uvádějí, že se zachovaly ještě sklepy. Ale
kdo ví? Až se pustí archeologové do no -
vého výzkumu, možná budou překva-
peni, co ještě objeví. Tato lokalita si to
určitě zaslouží! Před mnoha lety byste
se ke Kvočně tak snadno nedostali. Ko -
lem tvrze byl totiž hluboký vodní příkop.
Nepřístupnost sídla posilovaly okolní
ba žiny, Velký kosický rybník a lužní pra -
les Luhy. Tvrz byla údajně přístupná jen
po kůlovém mostě vedoucího od Luhů.

Tvrziště založené pravděpodobně na
přelomu 12. a 13. století bylo okrouhlé
a mělo rozměr 40x15 metrů. Novodo-
bou zemědělskou činností byla původ-
ní delší část zmenšena asi na čtvrtinu.
Zachovala se jen „špice“ s úsekem pří-
kopu a nepatrným zbytkem vnějšího va -
lu na jihozápadní straně příkopu. Zbytky

zdiva byly rozvezeny roku 1959. Vlastní
tvrz měla zřejmě osmiboký půdorys. By -
la postavená z tesaných kamenů, jejichž
zbytky byly nalezeny při neodborných vý -
kopech. Také zde byla objevena román -
ská dlaždice z 12. století (údajně ulože -
ná v Loretě).

Z historických pramenů se dovídá-
me, že se v roce 1391 stal majitelem
tvrze Čeněk z Přestavlk. V zápise z ro-
ku 1397 se píše, že jakýsi pan Unka si
vymínil, aby kněz ze Staré Vody dochá-
zel třikrát týdně na přestavlckou tvrz na
bohoslužby jako poděkování za dary
starovodskému kostelu.

V roce 1391 se stal majitelem tvrze
Čeněk z Přestavlk. Posledním majite-
lem Kvočny byl Epík z Krucembur-
ka. O něm píše Václav Horyna v knize
Sluneční střelec krásnou pověst Zlatá
kvočna přestavlcká. Tato pověst se

bude líbit hlavně dětem, ale doporuču -
jeme i dospělým přečíst si ji celou. Tak
se dozvíte, že až půjdete kolem bývalé
tvrze, bude se tam dít něco tajemného.
Třeba se na Kvočnu vydáte na Velký pá-
tek znovu. Proč právě v tento den? To
už ale se dočtete v pověsti! 

V Urbáři z roku 1670 je tvrz i ves-
nice označována už jen jako rumiště.

A už musíte pokračovat dál v jízdě!
Vrátíte se k místu, kde cesta odbočuje na
Kosice. Vydejte se po ní, ale ještě před
mostem přes Bystřici odbočte vpravo
směrem na Káranice. Po chvíli dojede-
te do míst, kde kdysi stávala další zanik-
lá vesnice Třesice.

Třesice se nalézaly v nynějším ka-
tastru obce Kosičky u hráze dnešního
Třesického rybníka. V písemných pra-
menech se poprvé Třesice připomínají
v roce 1397. Vesnice stála ještě v roce

Místo se zbytky přestavlcké tvrze Místo, kde se rozkládala ves Třesice

1571, kdy jsou v chlumeckém Urbáři
zaznamenány tři usedlosti. Ves zanikla
pravděpodobně za 30leté války, neboť
v roce 1670 označuje Urbář Třesice ja -
ko ves pustou.

Po 1. světové válce byl vyrovnáván
val a zavodňovací příkop tehdejší třesic-
ké tvrze, přičemž byly nalezeny úlomky
keramiky. Další keramické nálezy byly
zjištěny při regulaci Bystřice roku 1959.
Mlýn, který je při třesické tvrzi doložen
roku 1527, byl zbořen za druhé svě-
tové války.

Jméno obce se později přeneslo na
hospodářský dvůr, který byl vystavěn
u dnešní silnice do Kosiček.

Když už se nacházíte v těchto mís-
tech, máme pro vás návrh. Pokud jste
ještě nebyli na rozhledně v Kosicích,
vřele doporučujeme toto nádherné mís -
to navštívit. Cestu k němu vám samo-
zřejmě popíšeme. Z křižovatky v býva-
lých Třesicích se dejte vlevo na Kosičky.
Po sto metrech za cedulí s označením
obce odbočte vlevo a touto zkratkou,
kte rá zároveň směřuje k Podniku výrob-
ny vajec, se dostanete ke hřbitovu. U ně -
ho odbočíte opět vlevo, projedete Ko-
sičky a už jste v Kosicích. Na návsi se
dáte vpravo na silnici vedoucí do Byd-
žovské Lhotky. Po chvíli uvidíte po levé
straně rybníček, tak ještě před ním od-
bočte do mírného kopečku. Teď už jeď-
te až na konec cesty a před vámi se ob -
jeví dva rybníky a kosická rozhledna.
Tady si užijete nejen vy, ale i vaše děti!
Krásná podívaná z rozhledny stojící
v úplné rovině jen na uměle vytvoře-
ném kopci.

Čeká vás cesta zpátky a povídání
o po slední dnešní vesnici, kterou už na
mapě nenajdete. Vraťte se zpět do stře -

du Kosic. Na křižovatce se můžete po-
silnit v hospodě Pod Lipami nebo hned
pokračovat vpravo směr Písek. Celou
ces tu až na další křižovatku budete ko -
pírovat Mlýnskou Bystřici, po levé straně
uvidíte bývalý mlýn Hrázka a na další
křižovatce odbočte vlevo. Nyní bychom
vás zavedli do míst, kde se dříve roz-
kládala dnes již zaniklá ves Luhy. Bo-
hužel cedule i plot brání ve vjezdu na
soukromý pozemek rodiny Kinských
dal Borgo, tudíž si o Luhách jen něco
povíme.

Luhy jsou zaniklá středověká ves
me zi meandry Cidliny a Bystřice. Pro
na še předky to bylo posvátné území již
od pohanských dob. První zmínka o Lu -
hách pochází z roku 1320, kdy v nich
žilo v 10 – 15 rodin. Majitelem vsi byl Ja -
roslav z Luhů. V roce 1528 obec vlastnil
Vilém z Pernštejna. Kostel, který zde
stával, byl doložen v roce 1356. V Urbá -
ři z roku 1571 byla ještě zmínka o vsi
Lu hy, ale ve druhé polovině 16. století
ta  to ves zanikla. Kvůli každoročním
zá plavám z Mlýnské Bystřice a Cidliny
a zved nutím hladiny Velkochlumecké-
ho rybníka došlo k vysídlení obce. Ně-
kteří lidé se odstěhovali do Mlékosrb,
kam byly přeneseny i zvony z lužského
kostela.

Je veliká škoda, že dnes už nemůže-
me našim dětem ukázat nádherné pří-
rodní scenérie lužního lesa nebo beze-
dné jezírko zvané Jáneček, u něhož stojí
památná novogotická výklenková ka-
plička z roku 1836. Nacházejí se zde
i tři památné stromy duby letní vyhlá-
šené jako přírodní památka. Kdysi zde
rostl jilm vaz zvaný Morana, o kterém
píše Václav Horyna v knize Sluneční
střelec. Pověst Jan za chrta dán je dal-
ší ochutnávkou historie Chlumecka.

Přejeďte Mlýnskou Bystřici a zre-
gulovanou Bystřici, odbočte ke dvoru
Ostrov a stejnou cestou se můžete vrá-
tit domů.

Celková délka trasy je asi 18 km.
Příště se společně vydáme na seve-

rozápad od Chlumce nad Cidlinou! Tě -
šíme se s vámi!

Mgr. Věra Teplá 
a Zdeněk Hataš

Prameny:
Václav Horyna – Sluneční střelec
Karel Kuča – Chlumecko a Novobyd-

žovsko – Historie a architektonické
památky Pocidliní I.

internet

Kosice

Místo, odkud se vydáte 
vpravo k remízku

Křížek
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Když se to něco po havárii zve -
dlo ze země, tu jsem teprve po-
znal, že mi před motorku nevběhl
ani chodec ani srnka, nýbrž sou-
sedův neukázněný beran, který to

už s ob libou provedl vícekrát.

Rozhodčí mě k inzultaci vyprovokoval, neboť na našem
hřiš ti nebral v úvahu výhodu do mácí ho prostředí a pískal nor -
málně.

Pořád říkal, že je z jižních Čech, recitoval něco o rybní-
cích slitých ve stříbro, tak nás, když jsme ho házeli do vody,
ani nenapadlo, že neumí plavat.

Na rozvodu trvám. Dávám jí měsíčně nejméně 2 000
a ještě dostane 200 za prázdné láhve a stejně nevyjde.

Jmenovaná navazovala podezřelé styky s muži pomocí
provázku. Ze 4. patra často spouštěla do oddělení „Muži“ do-
pisy a lihoviny.

O její sadistické povaze svědčí i to, že vlastnímu muži,
který ležel po autohavárii v nemocnici, přinesla ke čtení knihy
Rychlá kola a Vteřiny za volantem.

Už i to, že chodí do hospody, bych přehlédla, jen kdyby
ho pravidelně nezdržovali na záchytce.

Že se u mne objevil najednou o půlnoci v ložnici, to mě
tak nepřekvapilo, jako spíš to, že tam vjel na traktoru.

No, začal s bonbónama, přešel na literaturu, ale to už jsem
se nesla k zemi tak rychle, že jsem si ani nestačila všimnout, že
podléhám. Mgr. Věra Teplá a Zdeněk Hataš

Ze soudních síní a pøedsíní 
minulého století

Po velmi pracovním vytížení a ná-
sledném selhání organismu jsem byla
velmi vyčerpaná a skončila v péči léka-
řů. A jelikož jsme lidé nepoučitelní, za
půl roku mi otrnulo a znovu jsem se
vrhla do 24hodinového pracovního na -
sazení a opět, jak jinak, se dostavil stav
vyčerpání. Tehdy už jsem si řekla dost
a byla rozhodnuta změnit zaměstnání,
včetně stylu života. Covidové uzavření
všeho a následná pomoc, aby nedochá-
zelo k ukončení činnosti zdravotních
center, obchodů… mě dovedla k pomo-
ci Fitnesstyle Renata, kde jsem si před-
platila cvičení s trenérem. A to byl můj
nejúspěšnější krok směrem k očistě
a zdraví. Renata, majitelka studia, je vel-
mi pozitivní člověk a vede vás nejen
k po hybu, ale také ke zdravé životo-
správě a pomáhá se skutečným deto-
xem organismu. Domluvila mi vyšetře-
ní z kapky krve a byla mi doporučena
ColoVada – detoxikační program. Jde
o měsíční předpřípravu a následný
14denní program s kaolínem. Jak to do-
padlo? Nečekejte zázraky za pár dní,
své tělo jste si také nezaneřádily za tý-
den, ale potvrzuji, s cíleným snažením,
funguje to. Za deset měsíců, které uběh-

ly od prvního setkání, jsem o 12 kilo
lehčí. Ustoupila častá, úporná bolest
hlavy a zlepšilo se trávení. Přiznávám,
že jsem se do té doby, dopovala různý-
mi analgetiky a léky na bolest. V srpnu
jsem absolvovala ColoVadu a od té do-
by jsem nespolkla jediný takový prášek.
ColoVada vás donutí přemýšlet o jídle,
dojde vám, že je to palivo a čím kvalit-
nější, tím pro organismus lepší. Ne na-
darmo se říká, že střeva jsou druhý mo -
zek a je potřeba mít uklizeno. A další
be nefit? Před deseti lety mi byla diagno-

stikována osteoporóza a na kontrolním
vyšetření v září byla lékařka velmi mile
překvapena úžasnými výsledky. Jeden
lék na podporu hustoty kostí mi dokon-
ce vysadila.  Pokud se mě někdo zeptá
na ColoVadu… Jedním slovem skvě-
lý… a půjdu do toho znovu, i když tady
musím přiznat, že mi určitě pomohlo
i cvičení na stroji PowerPlate. Mimocho-
dem, také moc doporučuji. Po letech mi
totiž došla velká pravda, že tělo je moje
zahrádka, o kterou je potřeba pečovat,
aby dokázalo správně fungovat. Pokud
tedy chodíte okolo a váháte zda vstou-
pit, neváhejte a směle do toho, Renča
vás nabije životodárnou silou.

Hanka Endrychová

Velký dík, Reni! CHLUMECKÝ KULTURNÍ KALENDÁŘ
DUBEN 2022

Rezervace e-mail:  klicperuvdum@chlumecnc.cz
                               knihovna@chlumecnc.cz

Předprodej: Turistické informační centrum Chlumec n. C., v budově městské knihovny, 
Jungmannova 61, Chlumec n. C., po–pá dle otevírací doby Turistického informačního centra.

Pokladna Klicperova domu je otevřena vždy hodinu před představením dle stávajícího programu.

Rezervace on-line: http://klicperuvdum.koupitvstupenku.cz
Rezervace tel.: 602 717 410, 777 486 698, 

po–pá 8.00–16.00 hod.

KLICPERŮV DŮM

1. dubna          IN MEMORIAM
pátek                Vernisáž
18.00 hod.         Můžete zhlédnout výstavu s názvem In me -

moriam. Ta přibližuje životy 37 žen a mužů,
kteří položili své životy při válečném nasa zení.

                        Vstupné: zdarma, malý sál

2. dubna          Krtkovo dobrodružství 1
sobota              Kino – krátké pohádky pro nejmenší
17.00 hod.         Krtek zahradníkem, Krtek a paraplíčko,

Krtek a žvýkačka, Krtek a zelená hvězda,

Krtek a lízátko, Krtek a tranzistor, Krtek
v ZOO, Krtek a televizor, Krtek a ježek

73 minut           Vstupné: 50 Kč, 25 Kč

7. dubna          FILM PODLE NABÍDKY 
čtvrtek            DISTRIBUTORA
19.00 hod.         Kino
                        Vstupné: 80 Kč, 60 Kč

8. dubna          Ani spolu, ani bez sebe
pátek                Divadlo
19.00 hod.         Komedie s Janou Paulovou a Davidem Su -

chařípou o tom, že protiklady se přitahují.
Nebo se to tak alespoň říká!

                        Jejich byty dělí jen pár metrů společné
chodby, ovšem oni dva jako by žili každý na
jiné planetě. Ona – renomovaná psycho-
ložka, on – manažer marketingu. Shodnout
se dokážou jen na jediném: že toho druhé-

ho prostě nemůžou vystát. Jenže pod kaž-
dodenními slovními přestřelkami a dohady
prosvítá cit, který si oba dva zprvu odmítají
přiznat… Nikdo z nás přece nechce zůstat
sám a jak známo, protiklady se přitahují!

                        Jiskření mezi oběma postavami i oběma
her ci je pro diváky zárukou výtečné zábavy,

                        v níž bezpochyby najdou řadu trefně pojme-
 135 minut          novaných situací také ze svých vlastních
včetně               životů.
přestávky         Vstupné: 520 Kč, 440 Kč

14. dubna       FILM PODLE NABÍDKY
čtvrtek            DISTRIBUTORA
18.00 hod.         Kino                            
                        Vstupné: 80 Kč, 60 Kč

21. dubna        Betlémské světlo
čtvrtek              Kino 
19.00 hod.         Stárnoucímu spisovateli Karlu Šejnohovi

(Zdeněk Svěrák) už psaní nejde jako dřív.
Nedokončené povídky se mu hromadí v hla-
vě, jejich postavy vylézají na denní světlo
a dožadují se, aby autor pokračoval v ději.
Všichni něco chtějí. Fotograf Matěj chce zís -
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kat nedobytnou Vendulu z lékárny, pan Bo -
humil prosí, aby udělal zázrak, autome-
chanik Bakalář by chtěl být léčitelem. Do
toho vstupuje z reálného světa Šejnohova
manželka, která si myslí, že už by měl psa-
ní ne chat a konečně se věnovat jí. Komedie
s prvky magického realismu servíruje uni-
verzální otázky lidského života s nadsáz-
kou a humorem. Scénář filmu Jana Svě -
ráka vznikl na motivy oblíbených povídek
Zdeňka Svěráka.

                        Hlavní postavy ztvární kromě Zdeňka Svě-
ráka i Daniela Kolářová, Vojtěch Kotek
a Te reza Ramba. V dalších rolích se diváci
mohou těšit na Ondřeje Vetchého, dán-
skou herečku Patricii Schumann, Vladimí-
ra Javorského či Jitku Čvančarovou.

100 minut         Vstupné: 120 Kč, 100 Kč

23. dubna       Mach a Šebestová k tabuli
sobota              Kino – krátké pohádky pro nejmenší
17.00 hod.         Vypráví P. Nárožný, celovečerní film, není

rozdělený na epizody
75 minut           Vstupné: 50 Kč, 25 Kč

24. dubna       Jarní koncert dechové kapely
neděle               Podkověnka
16.00 hod.         Dechová hudba Podkověnka z Chlum -

ce n. Cidlinou byla založena v září 1977
a u jejího zrodu stál dlouholetý kapelník
Jaroslav Hartman. Protože tehdejší zřizo-
vatel kapely byl znám šlechtitelským cho-
vem koní, pochází odtud i název kapely
Pod kověnka. Za dobu existence kapela ab -
sol vovala stovky produkcí doma i v zahra-
ničí. Podkověnka má za sebou účinkování
na festivalech dechových hudeb Kmochův
Kolín, Vackovo Vysoké Veselí, Kubešova
So běslav, Fišerův Bydžov a každoročně za -

hajuje nejmladší z festivalů, Vrzáňovy Kosi -
ce. Za zmínku stojí také televizní vystoupení
kapely v pořadech Sejdeme se na Vlachov-
ce a Příště u Vás. Dechová hudba Podko-
věnka produkuje převážně skladby českých
a moravských autorů lidové hudby a hraje
v obsazení 13 hudebníků a 2 zpěváci, který -

120 minut         mi jsou manželé Jára a Ruda Mikuškovico-
včetně               vi. Kapelníkem je tenorista Vladimír Novák.
přestávky           Vstupné: 150 Kč

29. dubna       Parfém v podezření
pátek                Divadelní spolek Klicpera
19.00 hod.         Divadlo – Derniéra
                        Pět žen, policista a jedna mrtvola. Jeden lu-

xusní parfém. Hledá se vrah. Napínavá fran -

Klicperův dům se dne 22. března 2022 připojil k výzvě
iniciativy Stojíme za Ukrajinou s názvem SVĚTLO PRO
MARIUPOL, #SaveMariupol.

V parku u Klicperova domu lidé tvořili pomocí svíček
azbu kou nápis „děti“. Připomínal podobný nápis před diva -
dlem v Mariupolu, který měl ochránit ukrývající se děti před
bombardováním.

Mariupol se stává symbolem utrpení napadené Ukrajiny.
Stovky tisíc lidí jsou ve městě uvězněny a bombardovány bez
přístupu k vodě, teplu a jídlu, bez bezpečné možnosti unik-
nout. Trosky tamního divadla se dvěma nápisy DĚTI – v ruš -
tině ДЕТИ, pod nimiž se stále nachází přes tisíc lidí, jsou
symbolem brutality a bezohlednosti agrese ruských vojsk.

„Událostí Světlo pro Mariupol vysíláme dva vzkazy. Jeden
symbolický přímo do obléhaného a bombardovaného města:
Myslíme na vás! A druhý pak nám i celému světu: Zachraň-
me Mariupol, hledejme usilovně způsob pomoci tamním li-
dem,“ říká Vincenc Bouček z iniciativy Stojíme za Ukra-
jinou.

SVÌTLO PRO MARIUPOL

couzská krimi komedie rozehrává příběh pě -
ti sester, do jejichž života zasáhla smrt maji -
telky nedalekého butiku. Všechny jsou v po -
de zření, protože okolo slídí Oskar Bert ho-
mieu, vyšetřující komisař nevšedních zvy ků
a metod. Motiv může mít každá z nich, ale
alibi, zdá se, nemá žádná. Co skrývají a co
skrývá komisař? Bude vrah dopaden? A kde
se vzala ta vůně parfému? Toto a ještě mno -
hem více prozradí Parfém v podezření!

                        Oskar Berthomieu: Vojtěch Nováček, Va-
lentina: Zdena Jeníčková, Eva: Michaela Su -
chánková, Sofie: Soňa Firbacherová, Barba -
ra: Radka Podnecká, Diana: Eva Šimonová

                        Vstupné: 120 Kč, 90 Kč

TJ SOKOL SOKOLOVNA

9. dubna          Stresor
sobota              21.00 hod.

KLUB ČESKÝCH TURISTŮ
CHLUMEC NAD CIDLINOU

23. dubna       Klub českých turistů Chlumec nad Cidlinou
sobota               zve všechny zájemce na společný vý-

let dnes 23. 4. 2022. Sraz téhož dne
v 7.15 na nádraží v Chlumci nad Cid-
linou.

                        Po prohlídce Klenotnice v Nové Pace ná-
sleduje pěší túra na Kumburk. Poté zamí-
říme ke zřícenině hradu Bradlec a odtud
dle časových možností buď do Bradlecké
Lhoty na autobus, nebo do Železnice na
vlak.

                        Bližší informace najdete na nástěn-
ce KČT Chlumec nad Cidlinou u so-
kolovny.

Veronika Vejrová, 
Klicperův dům



Přeji se svými spolupracovníky všem příznivcům Klicpe-
rova domu, všem spo luobčanům pohodový a radostný neděl -
ní Boží hod velikonoční a bohatou pondělní velikonoční po -
mlázku. Ať už jsou zase tyto tradiční svátky veselé!

                                                        Veronika Vejrová
                                                        referentka

KULTURAKULTURA

B
Ř

E
ZE

N
 2

02
2

25

KULTURAKULTURA
C

H
LU

M
E

C
K

É
 L

IS
T

Y

24

Motto: „Netrhejte motýlům křídla, vždyť oni pak pláčou. Ne-
šlapte po kytkách, vždyť kytky tak krásně voní. Nezabíjejte
lásku, vždyť láska je křehká jako ty kytky, a hlavně nezabí -
jejte lidi, vždyť lidi se milují.“ John Lennon, britský hudebník,
skladatel, mírový aktivista, zakladatel skupiny The Beatles.

Inter Arma Silent Musae (Ve vál ce mlčí Múzy).
Ne dovolme tyranovi prosazovat vlastní chamtivost,
choutky, rozmary a vliv. Nestůjme stranou, když sil -
nější bije bezdůvodně slabšího. Ten, kdo situaci bez
protestu přijímá, stává se spolupachatelem. Nedo pusť -
me, aby chom byli donuceni sejít z ces ty svobody,
práva a demokracie, perme se za úžasnější budouc-
nost. Mysleli jsme si, že pohodu posledních desetile -
tí ruší pouze nahodilosti a vzdálené bouře. Zásadně
jsme se mýlili. Tyran nesmí umlčet naše Múzy, umě-
ní hrálo významnou historickou roli při formování
českého moderního národa, umě ní má jedinečný ta -
lent propojovat lidi rozličných kultur, umění působí
na výchovu. Sláva Ukrajině!

Díky za štěstí, že se můžeme podělit o radostnější udá -
los ti a novinky. V jarní části divadelního předplatného umožní -
 me těm, kteří se dosud zcela nerozhodli, zakoupení před plat -
 ného za částku 1.450 Kč. Půjde o čtyři divadelní před stavení
v podání pražských divadel, po čínaje 8. dubnem 2022 kome -
dií Divadla Kalich Ani spolu, ani bez sebe. Tímto termínem
rovněž ukončíme možnost za koupení jarní nabídky divadel -
ního předplatného. Chtěla jsem pro občany z přilehlých obcí
organizovat svoz na divadelní představení, protože mám o tu -
to část divácké obce zájem. Bohužel, nejdříve tu byl nízký zá -
jem dopravců, k tomu nyní nestabilní ceny pohonných hmot
s dalšími překážkami, a tak se mu sím omluvit, záměr se mi
nepovedl usku tečnit. Pokusím se, aby podzimní předplatné
bylo již s dopravou, podmínkou ovšem je finanční spolu-
účast jednotlivých obcí a v lepším případě i místních firem.

U divadla ještě zůstaneme, v neděli 27. března jsme se
zapojili dnem otevře ných dveří do oslav Světového dne di-
vadla. Tento den je připomínkou diva del ního umění a jeho
nesčetných podob. Divadlo je živé a hraje se po celém světě,
v honosných divadelních sálech, na jevištích a pódiích men-
ších měst, vesnic a třeba i v obýváku. Divadlo je plné emocí,
umí nás rozplakat i rozesmát, kon takt herce na jevišti s divá -
ky je doslova magií. Divadelní umění stačí jen vnímat a dovo -
lit mu, aby nás povznášelo.

Světový den divadla byl ustanoven v roce 1961 Meziná-
rodním divadelním institutem (International Theatre Insti-
tute – ITI). Předchází mu 20. 3. Světový den divadla pro děti
a mládež a Světový den loutkářství, který připadá na 21. 3.
Iniciátory oslav jsou mezinárodní nevládní divadelní organi -
zace přidružené k UNESCO. Významná světová divadelní
osobnost při této příležitosti v každoročním poselství vždy
sdílí své úvahy na téma divadla, kultury a míru. První posel -
ství světu vyslal roku 1962 Jean Cocteau, francouzský bás-
ník, grafik, divadelník a filmař, letos tedy uplynulo už 60 let.
V roce 1994 zvolila mezinárodní divadelní komunita auto-
rem poselství našeho dramatika Václava Hav la. Autorem Po -

selství Světového dne divadla 2022 je Peter Sellars, americ -
ký operní, divadelní a filmový režisér, známý svými jedineč-
nými současnými inscenacemi klasických i moderních oper
a her. Všeobecně je považován za jednu z klíčových postav
divadla a opery posledních 50 let. 

V nedávné minulosti jsme zvýšili kom fort našich návštěv -
níků tím, že v po  kladně Klicperova domu umožňujeme bez-
hotovostní platbu vstupenek. A chci jít ještě dále, usiluji
v jednáních o zásadní změnu stávajícího způsobu rezervace
a prodeje. Koupě vstupenek bude jednodušší v tom, že po při -
hlášení a vý bě ru akce dle programu si zájemce ozna čí místo
v hledišti, pak stanovenou cenu vstupenky zaplatí platební
kartou přes zabezpečenou platební brá nu. Po přijetí platby
následuje vytištění vstupenky, případně i dokladu o nákupu.
Držte mi, prosím, palce.

V následujícím období mám v úmyslu rozšířit programo -
vou nabídku Klicperova domu o komentované prohlídky. Plá -
nuji, že účastníci prohlídky zavítají do známých částí inte-
riéru, uvidí historické zajímavosti a souvislosti, bonusem však
jistě jsou jeviště, divadelní zákulisí a provozní místnosti. O ne -
očekávaná po znání nebude nouze! 

Závěrem prozradím malé překvapení. Podařilo se mi do -
mluvit termín besedy s jedním z našich významných cesto -
vatelů a fotografů. Začátkem měsíce května uvítáme v Klic-
perově domě pana Jiřího Kolbabu s jedinečným vyprá vě  ním
o exotickém výletu po šesti kon ti nentech a množstvím origi -
nálních snímků. Již od měsíce března je pro zájemce spuště -
na rezervace a prodej vstu penek za velmi příznivou cenu.
Přijďte v hojném počtu, sama se už nemohu dočkat. Vstu-
penky v předních řadách jsou jistou výhodou.

KLICPERŮV DŮM

První březnový den jste mohli v naší knihovně navštívit
zábavně vzdělávací pořad na téma Zábavná historie krimi-
nalistiky. Kdo již v listopadu navštívil Zábavnou historii me-
dicíny, věděl, že přednášející, pan Šika má dar výmluvnosti
a své povídání doprovází videoprojekcí. I tentokrát bylo na
co se dívat a co poslouchat.

Z úplně jiného soudku, ale přesto velmi poučná byla před-
náška výživové poradkyně Bc. Martiny Jandové. Konala se
v rámci Světového dne obezity na téma – Jak si sestavit zdra-
vý a vyvážený jídelníček. I zde byla využita videoprojekce a na
závěr mohly všechny zúčastněné dámy ochutnat zdravý de-
zertík, který upekla paní Martina.

Dále se nám v knihovně rozjel další semestr VU3V – Vir-
tuální univerzita třetího věku. O oblíbenosti této aktivity svěd-
čí fakt, že máme již dvě skupiny studujících, kteří si vybrali
hned dvě témata.

Ve spolupráci se Společnou Cidlinou mohou knihovnu
(po předchozí domluvě) navštívit školy a školky, pro které má-
me připravené kreativní tvoření na téma Velikonoce.

Také jednou měsíčně navštěvujeme Domov V Podzám-
čí, kde již máme stálý okruh posluchačů, kterým předčítáme
z knih. Jednoznačně vedou knihy od Vlasty Javořické a Vlas-
ty Pittnerové.

V březnu nás čeká první jarní den. Ale jestliže bude platit
pořekadlo „Březen za kamna vlezem, duben ještě tam bu-
dem“, tak si k nám přijďte vypůjčit některou z našich kniž-
ních novinek, abyste v teple u kamen nebyli sami.

Těšíme se na vás Kolektiv knihovny

KNIHOVNA

OZNÁMENÍ O ZMĚNĚ TERMÍNU
DIVADELNÍHO PŘEDSTAVENÍ

Divadelní představení Ani spolu, ani bez sebe
uvedeme v Klicperově domě v pátek 8. dubna 2022

v 19 hodin místo 22. dubna 2022. 
Děkujeme za pochopení.
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Ve středu 23. 2. 2022 jsme měli tu
čest a milou povinnost připravit v kni-
hovně pro naše studenty seniory malou
slavnost spojenou s předáním diplomů
při příležitosti jejich promoce. Šest náct
studentů získalo Absolutorium po 3 le -
tech studia při Provozně ekonomic-
ké fakultě České zemědělské univerzi-
ty, která organizuje Virtuální univerzitu
3. věku.

Tohoto důležitého a slavnostního
úkolu se se vší vážností svého úřadu
zhostil místostarosta Chlumce nad Cid -
linou pan Vladan Kárník, kterému tím -
to děkujeme, že si udělal čas ve svém
nabitém programu. Všem oceněným
pogratuloval, vyjádřil obdiv k jejich na-
sazení a odvaze učit se nové věci a pře -
dal osvědčení o absolutoriu. Všichni pří -
 tomní také dostali květinu, věcný dárek

a malé občerstvení. Přišla mezi nás také
slečna Lenka Malíková, která projekt
VU3V v našem konzultačním středis -
ku jako tutorka v roce 2018 přiváděla
k životu. 

Paní Hana Černá, jedna z promo-
vaných, připravila jako překvapení pro
své spolužáky krásné ručně vyráběné
kokardy na připomenutí studijních let
2018–2021. A že to bylo studování ná -
ročné a zároveň veselé dokumentuje
báseň další naší promované, paní Marty
Furchové, kterou zde s jejím laskavým
svolením uveřejňujeme.

Na závěr milého setkání jsme po-
řídili hromadné foto, které si jistě kaž-
dý rád uloží do vzpomínkového alba. 

Všem ještě jednou srdečně gratu-
lujeme a přejeme hodně zdraví a chuti
do dalšího studia!

Lenka Leiblová

PROMOCE VU3V

Je vidět třeba bez pozlátka,
letos přišla trochu zkrátka,
neb nám virus
zase zavřel vrátka.

Buď nás zradil covid,
nebo technika,
snaha byla přesto veliká.
Rádi zdvojili jsme svoje úsilí
a doma se více učili.

Teď, když máme semestr
už skoro celý
a naposled
vidět jsme se měli,
připsat svoje kladné body,
je třeba jít do hospody.

Aby byl zas život k žití,
musíme dát něco k pití.
Protože nás covid straší,
v Praze, Brně nebo v Aši.
To korona je tim vinna,
že nezbývá cesta jiná.

Protože už znovu nechcem
dát se virem skolit,
ke studiu nové
téma budem volit.

Až vypijem sklenku vína,
osloví nás
„Čínská medicína?“
Nebo se teď lépe jeví
vzdělávání přes oděvy?

Ti, co s sklenkou koňaku
se nepářou,
rychle, než též
hospody nám zakážou,
by si radši asi vzali
ty „Královské rituály“.

Nebo se nám po šampaňském
skoro všem do duše vryje
touha po poznání
„Kouzelné geometrie“?

Studovat chcem přece dále,
poznat cizí země
i vládnoucí krále,
žádný kovid
nám v tom nezabrání,
proto zvedej číši

NA POZNÁNÍ!!!

Marta Furchová

Naše univerzita 2021

5. března si v chlumecké sokolovně přišli na své všichni
fanoušci poctivé hudby Alžběty a Komunálu. Sál a přilehlé
prostory byly zaplněny do posledního místečka a všichni se
po vynucené koronapauze těšili na pořádný nářez. Jako první
„hrábli“ do strun pánové z Alžběty a hlas jako zvon Radka
Řezníčka řádně rozvibroval ovzduší a dostával přítomné do
varu. Hitovky jako Čachtická paní nebo Noc plná strašidel
nenechaly nikoho chladným. Jen tak dál, milá Alžběto!! Po
krátké přestávce „práskl“ do bubnů Komunál a začala jízda…
Zpívalo se, tančilo, Toník Rauer z Harleje pokřtil DVD z le-
gendárního koncertu v Lucerně, písnička Peklo zazpívaná spo -
lečně Lubošem a Radkem neměla chybu, byla to paráda…
Za nemocného Radka Plachetku celý koncert odehrál pan Mí-
la Sládek, díky moc. Žijeme v nejisté době a nikdo neví, kam
se řítí náš svět… Díky sobotnímu večeru mnoho z nás mohlo
aspoň na chvíli zapomenout na nejistotu, obavy, špatné zprá -
vy, na tvrdou realitu… Za to díky Alžbětě i Komunálům…

Jana M.

Skvělý
hudební večer 
v chlumecké

sokolovně
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3. prodloužená 25. 2. 2022 Věneček 11. 3. 2022
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Výlepové plochy – bývalá Malva
Atypická výlepová plocha stojí na rohu ulic Na Vinici

a Mládežnické. Jedná se o svislý betonový válec s přesahující
stříškou, po jehož obvodu se vylepují plakáty. Když jsem hle-
dala v muzejním archivu fotografie z těchto míst, podařilo se
mi nalézt takové, na kterých je patrná ulice Na Vinici, ale vý-
stavba v budoucí Mládežnické ulici ještě neexistuje. Ta se za-
čala formovat a své jméno získala až v sedmdesátých letech
minulého století, jak píše v cyklu věnovaném chlumeckým
ulicím pan Vopálka. V jiném článku pak uvádí, že za staros-
tování Zikmunda Kozelky, na počátku minulého století, vznik -
ly v našem městě dvě továrny na výrobu slaměných obalů.
Jedna byla v dnešní Nádražní ulici a druhá na rohu ulic Roo -
seveltovy a Na Vinici. Popisovaný roh s továrnou i celý svah
pod zámkem je vidět na první fotografii, která vznikla jistě
díky tomu, že byly foceny tři krásné odpočívající dámy. To-
várnu i s jejím původním pojmenováním můžeme vidět ta-
ké na druhém snímku. Jedná se o budovu z režného zdiva
a patrná je zde i středová atika zakončená ozdobnými sloup -
ky, které se objevují i na horních rozích budovy. 

Na třetím snímku je budova vidět v již „novém kabátě“.
Nejen že je budova omítnutá, ale změnil se i majitel a výrobní
program, jak je patrné z nápisu umístěného na stejném mís -
tě jako na snímku předešlém. Zřejmě v této budově začal
konzervy a likéry vyrábět Rudolf Steiner, který v den svých
pětasedmdesátých narozenin zemřel v Terezíně, jak uvádí

Jaroslav Tobiáš v článku Osudy chlumeckých Židů během
války. Patrně v roce 1946 založil Karel Hušták továrnu Mal-
va na výrobu hořčice, konservovaných poživatin a jemných
likérů. Závod byl v roce 1948 znárodněn a na počátku pa-
desátých let se stal součástí Východočeských octáren a liho -
varů, národního podniku v Pardubicích. V rámci centralizace
byla zastavena výroba likérů, čímž závod ztratil charakter li -
hovarnické výroby, a proto jej převzal podnik Východočeská
Fruta v Novém Městě nad Metují. V roce 1963 byl výrobní
program obohacen o produkci česnekové pasty, ale hlavním
výrobním artiklem byla vždy hořčice. V sedmdesátých letech
minulého století se jí vyrobilo až 2000 tun ročně, jak se mů-
žeme dočíst v Chlumeckém zpravodaji z roku 1973. 

Pod zavedeným názvem Malva se vyráběla hořčice i v ak-
ciové společnosti založené v roce 1995. V roce 2000 zakou-
pila provoz v Chlumci nad Cidlinou firma Kand, ale hořčice
plnotučná i kremžská pod značkou Malva se zde vyrábí stále.

Helena Krátká

Třída 2. B vyrazila na bruslení
A zde nabízíme několik postřehů malých bruslařů.

Jeli jsme do Nového Bydžova na bruslení.
Naučil jsem se bruslit. Šlo mi to, i když jsem na tom stál

poprvé.
Bruslili jsme 2 hodiny, pak čekali na autobus a vrátili se

zpět do školy. Oskar Celler

Jeli jsme autobusem do Nového Bydžova bruslit. 
V šatně jsme se převlékli do bruslí a bruslili jsme.
Krásně jsme si zabruslili. Moc se mi to líbilo.

Kristýna Hatašová

Jeli jsme na bruslení do Nového Bydžova. 
Dopravili jsme se tam autobusem. 
Všem to moc šlo. Byl tam velký hluk, ale i tak se mi tam

líbilo.
Hodně jsem si povídala s dětmi. A také jsem dostala jed-

ničku ze tří koleček. 
Byly tam i automaty, takže jsem si i něco koupila. 

Anna Baťková

Jeli jsme na bruslení do Nového Bydžova autobusem.
Líbilo se nám to všem. Všichni jezdili hezky. 
S kamarády jsme hráli na babu. Honza nás nemohl do-

honit. Matěj Outlý

Autobusem jsme jeli na bruslení. 
S kamarádkami jsme bruslily a mlsaly. 
Když někdo upadl, tak jsem mu pomohla vstát. 
S paní učitelkou jsme jezdili dokola. Potom jsme jeli

zpátky do školy. Ella Havránková 

Zimního stadionu v Novém Bydžově využila letošní zimu
celá řada tříd z 1. i 2. stupně.

Nové hnízdo pro čápy

Dne 10. března 2022 proběhlo nandání hnízda s kovo-
vou konstrukcí na komín vyhořelého Dřevotvaru. Na akci
se přišli podívat nejen děti z mateřských škol a děti ze zá-
kladky, ale i obyvatelé Chlumce. Na vybrání peněz na záchra-
nu čápů se podílelo celé město, za což bychom vám chtěli
moc poděkovat. Především také žákům z chlumecké základ-
ní školy, kteří byli aktivně zapojeni například do prodeje ča-
pích triček, odznáčků a kalendářů s touto tematikou. Na akci
se byli také podívat novináři z Hradeckého deníku a Mladé
fronty Dnes, kteří s námi dělali rozhovor. Celá tato událost
byla zaznamenána na kameru a video bude umístěno na we -
bové stránky Chlumce. Jsme moc rádi, že se nandání hnízda
povedlo a doufáme, že se k nám čápi vrátí.

Zástupci školního parlamentu

Školní parlament pořádal tento měsíc sbírku
školního vybavení a pomůcek pro nově příchozí žá -
ky z Ukrajiny. Všem dárcům, žákům naší školy, dě -
kujeme.

Chlumecká škola se hlásí

Opět nastal čas přijímacího řízení do budoucích prvních
ročníků středních škol. Střední škola technická a řemeslná
v Novém Bydžově nenechala nic náhodě a vyplatilo se. Na
více podrobností jsme se zeptali ředitele školy Mgr. Vladi-
míra Blažeje.

Kolik přihlášek dorazilo na naši školu?
„V letošním 1. kole přijímacího řízení registrujeme 208

přihlášek ke studiu, což je o 40 zájemců více, než tomu bylo

v loňském školním roce. Samozřejmě to považujeme za
úspěch, který ovlivnil i vyšší počet žáků v závěrečných roční-
cích základních škol.“

O které obory je největší zájem?
„V posledních letech už tradičně o obory s výučním listem

Opravář zemědělských strojů a Mechanik opravář motoro-
vých vozidel, kde opětovně otevřeme dvě třídy v 1. ročníku.
U obou oborů máme více variant školních vzdělávacích pro-

SŠTŘ hlásí rekordní počet pøihlášek
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gramů, což může uchazeče pozitivně ovlivnit. Velmi optimál-
ní zájem je o studium v nástavbových oborech, kde mohou
držitelé výučních listů získat po dvou letech maturitní vysvěd-
čení v případě, že se studiu budou odpovídajícím způsobem
věnovat. Tady chci vyzdvihnout náš projekt 3+2, tedy po
třech letech výuční list a po dalších dvou maturita. Na každý
obor s výučním listem má naše škola připraven program
v rámci nástavbového studia.“

Jaké jsou podmínky přijetí pro jednotlivé obory?
„Je to jednoduché, u uchazečů, kteří se hlásí na matu-

ritní obory, jsou ve hře jednotné přijímací zkoušky a spolu
s nimi kritéria stanovená školou. Poměr bodů je 60:40, máme
stanovenu minimální bodovou hranici pro přijetí. U uchaze-
čů o obor s výučním listem rozhodují pouze kritéria stano-
vená školou, přijímací zkoušky se zde nekonají. I zde máme
nepodkročitelnou bodovou hranici, pokud ji uchazeč nedo-
sáhne, přijetí do SŠTŘ se nedočká.“

A co případní zájemci, kteří se rozhodnou doda-
tečně, že by rádi nastoupili k nám do školy, mají
ještě možnost?

„Ano, samozřejmě. Vypisujeme další kola přijímacího ří-
zení, druhé kolo je pro uchazeče, kteří z různých důvodů ne-

mají možnost nastoupit na původně zvolenou školu nebo
přihlášku podají později, termín podání přihlášek je do 9. květ -
na 2022. Třetí kolo má termín 16. května 2022 a případné
čtvrté kolo 30. června 2022. Poslední termín pro uchazeče
o studium v 1. ročníku je pak do 31. srpna a tím přijímací ří-
zení končí. Zatím máme pocit, že další kola budou zřejmě již
uzavřena pro uchazeče o studium elektrotechnických oborů,
jinde volná místa jsou. Jsme rovněž připraveni přijmout ucha -
zeče o studium ve vyšších ročnících v případě, že jejich před -
chozí studium je kompatibilní s tím, které nabízíme my.“

Jak byste prozatím zhodnotil letošní přijímací ří-
zení?

„Převažují plusy, plánujeme otevření 8 nových tříd v 1. roč -
nících, což znamená, že by škola měla celkem 24 tříd. V ně-
kterých oborech bychom samozřejmě uvítali vyšší počet
přihlášek, ale to je již běžný kolorit každého roku. Já osob -
ně děkuji za skvělou spolupráci ředitelům a výchovným po-
radcům, kteří s námi komunikovali výborně i v době, která
to mu příliš nenahrávala. Věřím, že všechny akce pro žáky
základních škol a pro jejich pedagogy zase v plné míře ob-
novíme a že si někteří protagonisté nejrůznějších lock -
downů uvědomí, jaké škody ve vzdělávacím systému byly
napá chány.“
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Středisko praktického vyučování v Hlušicích se konečně
dočkalo. Započala rekonstrukce, která se připravuje již více
než 10 let. Na okolnosti, průběh a plány jsme se zeptali
Ing. Kar la Průchy, zástupce ředitele školy.

„Nejprve musím poděkovat zástupcům Královéhradec-
kého kraje za poskytnutí finančních prostředků na zahájení
již tak dlouho plánované rekonstrukce. Modernizaci a rozvoj
školy si bez zrekonstruovaných prostor v Hlušicích nedoká-
žeme představit. Na jedné straně kladně vnímáme zvyšující
se zájem o školu a technické obory zejména, na druhé straně
pro velkou techniku nám již chybí prostory a praktické vy-
učování se dostalo na hranici únosnosti. V ostatních objek-
tech využíváme momentálně každý kout. A právě probíhající
přijímací řízení predikuje pokračování nastoleného trendu.“,
říká Karel Průcha. Jak nyní 1. etapa probíhá, popisuje dále: „Ve
výběrovém řízení uspěla společnost DEMSTAV Group s.r.o.
a zahájila 1. etapu, kterou jsou bourací práce. Nyní dochází
k demontáži vnitřních konstrukcí, po nich bude následovat
střešní konstrukce a na závěr obvodové zdivo. Práce by měly
být ukončeny v dubnu, nejpozději v květnu. V další souběžné
etapě dochází k úpravě projektové dokumentace, na kterou
je vydáno stavební povolení, a věříme, že v září budeme při-
praveni k realizaci 3. etapy, která bude tou finální. Nyní jsme
ale rádi, že práce konečně začaly,“ uzavřel Karel Průcha.

Rekonstrukce dílen
ve Støedisku praktického vyučování

v Hlušicích začala
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Jistě jste už někdy slyšeli, že lidé
v postproduktivním věku se mohou
vzdělávat na univerzitách třetího věku.

Ale věděli jste, že existuje univerzi -
ta i pro děti – předškoláky? Nevěříte?

Tak my – v MŠ U Zámku – jsme
se s nejstaršími dětmi na jednu tako-
vou přihlásili.

Jedná se o Malou technickou uni -
verzitu, která zajišťuje technické vzdě -
lávání dětí z mateřských škol.

A tak se nyní budou předškoláci
z naší mateřské školy pravidelně schá -
zet s odbornými lektory, kteří nám
formou zajímavých činností a didak -
tic kých her ukážou, že stavitelem
měst, architektem, projektantem, in-
ženýrem nebo třeba energetikem se
může stát každý, kdo má o technické
obory zájem.

Všechny lekce jsou vytvořeny od-
borníky z praxe ve spolupráci s pe-
dagogy. Názorně a jednoduše pomá-
hají objevovat technický svět kolem
nás, rozvíjejí logické schopnosti, pros -
torovou orientaci, představivost a kon -
struktivní myšlení dětí. Děti se učí číst
v technických výkresech a vnímat vě-
ci z ptačí perspektivy. Naučí se vázat
cihly, stavět pilíře, zavádět rozvody
a spoustu dalších dovedností. Celý
cyklus podporuje objevitelské vzdě-
lávání, které je pro zvídavé děti při-
rozené.
                              kolektiv
                              MŠ U Zámku

STUDENTI UNIVERZITY 
Z MŠ U ZÁMKU 

4. 4.        XBOX KINECT 360 HRY
pondělí    Hraní bez ovladače znamená, že hrajete celým tě-

lem. Kinect reaguje na vaše pohyby. Chcete kop-
nout? Prostě kopněte! Chcete vyskočit? Prostě vy-
skočte! Nemusíte se učit ovládání – víte, co máte
dělat. Hry – závodivé, sportovní, taneční a další...

              Čas a místo:    16.00 – 17.00 hodin, GT klub
              Akce je bez poplatku. S sebou přezůvky.

8. 4.       TVOŘÍME 
pátek     VELIKONOČNÍ VÝZDOBU
              Kreativní dílna pro děti od 6 let i jejich rodiče.

Přijďte si vyrobit velikonoční věnec nebo dekoraci
na stůl.

              Čas a místo:    15.30 – 17.30, univerzální učebna
              S sebou:         přezůvky a chuť tvořit
              Poplatek:        50,- Kč
              Přihlásit se můžete přímo v DDM nebo te lefo nic ky

do 6. 4. 2022.

14. 4.     BADMINTONOVÝ TURNAJ 
čtvrtek     (Velikonoční prázdniny)
              Určeno dětem z badmintonového kroužku DDM.
              Čas a místo:    8.00 – 16.00 hodin, Slavíčkova
                                    hala v Chlumci na Cidlinou.
              Přijďte podpořit své dítě a kamarády na turnaj.

29. 4.     ČARODĚJNÉ PUTOVÁNÍ
pátek      Program:         registrace s obdržením průkazky

čarodějnice
                                    soutěže a hry pro děti
              Čas a místo:    15.00 – 18.00 hodin, 
                                    venkovní areál DDM
              S sebou:         dobrou náladu a slunečné počasí 
              Děti dostanou za splněné úkoly odměnu.

Nabízíme letní tábory 2022:
Všeobecný I. – Návrat do minulosti 

1. 7. – 9. 7. 2022, Frýdštejn 
Hl. vedoucí: Lucie Panchartková.

Judo tábor 
8. 7. – 15. 7. 2022, Studenec
Hl. vedoucí: Petr Černohorský. Pro děti z kroužku juda.

Kobliha – Všeobecný II.
20. 8. – 30. 8. 2022, Pecka
Hl. vedoucí: Ondřej Pulec. 

Taneční příměstský tábor 
11. 7. – 15. 7. 2022, areál DDM
Hl. vedoucí: Naďa Vilgošová

Přírodovědný příměstský tábor 
18. 7. – 22. 7. 2022, areál DDM + výlety
Hl. vedoucí: Lucie Panchartková. 

Přihlášení je on-line 
na našich webových stránkách 

nebo přímo v DDM.

Přihlášky na zájezdy, informace:
Středa: 13.00 – 17.00 hodin 
budova Občanského centra 
www.ddmchlumec.net

               

DŮM DÌTÍ A MLÁDEŽE, Chlumec n. Cidl.

AKCE NA MÌSÍC DUBEN 2022
ul. 9. května 198, (: 495 485 357, www.ddmchlumec.net
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HOŘICKÁ TRUBIČKA
V sobotu 5. 3. jsme se zúčastnili prvního ročníku Hořic-

ké trubičky, kde jinde než v Hořicích. Větší polovina našich
dětí, které se zúčastnily této soutěže, jsou stále začátečníci.
Výsledky a výkony nebyly špatné a dávají nám naději do bu-
doucna, že i nově začínající děti budou pokračovat v úspě-
ších jejich předchůdců. První místo přivezli Černohorská De -
nisa, Smolíková Daniela, Bernát Petr a Jelínek Tomáš. Stříbro
vybojovali Smolíková Dominika, Petrovický Tomáš, Valášek
Víťa a Koliáš Radan. Bronz získali Cudlín Patrik, Brzák Martin
a Herodek Dieter. Tentokrát to nevyšlo těmto dětem: Špás
Viktor, Konečný Mikoláš a Tichý Max. Všem zúčastněným
gratulujeme!!!

JAPONSKÁ TRENÉRKA NA JUDU 
V CHLUMCI NAD CIDLINOU

Neuvěřitelná věc, která by nikoho ani nenapadla, se po-
vedla chlumeckým trenérům juda. 

Od 4. 3., každý pátek, se našim pokročilým judistům bude
věnovat trenérka juda z Japonska, Miya Uchida. Tímto moc-
krát děkujeme krajskému svazu juda a hlavně Andree Po-

korné z Akademie Šampion za poskytnutí a pomoc krajským
oddílům od této vynikající japonské judistky. Miya se stala
krajskou trenérkou. Její tréninky jsou pro nás trenéry fantas-
tické a pro děti velkým přínosem. Věříme, že díky této obrov-
ské pomoci a spolupráci, uslyšíte o chlumeckých judistech
ještě víc než v minulosti. 

                                                      Petr Černohorský
                                                      trenér JK DDM

JUDO

Od půlky ledna do konce února probíhala akce Kytička
k MDŽ. Kdokoliv mohl vytvořit přáníčko, kytičku či jiný nápa -
ditý dárek a donést k nám do Domu dětí a mládeže v Chlum -
ci nad Cidlinou. Našim milým úkolem pak bylo předat kytičky
seniorům z Domova V Podzámčí k Mezinárodnímu dni žen.
Akce se zúčastnily: MŠ Palackého Nový Bydžov, MŠ Převý-
šov, MŠ Hlavečník, družina ZŠ Chlumec, ZŠ Lovčice, ZŠ Váp-
no, děti a maminky z Lučic a ostatní děti z Chlumce a okolí.

Všem zúčastněným moc děkujeme za krásné kytičky. Věřte,
že jste vykouzlili ne jeden úsměv na rtu. Jsme šťastní, že jsme
mohli předat 230 kytiček. Poděkovat bychom chtěli také
zaměstnancům zmiňovaného zařízení za příjemnou a po-
hodovou spolupráci. „Je důležité dělat lidem kolem sebe ra-
dost, aby těch šťastných bylo co nejvíce.“
                                                       Aneta Šádková
                                                       DDM Chlumec n. C.

Kytička k MDŽ

SKAUTSKOU STEZKOU
WWW.SKAUTCHLUMEC.CZ

Život ptáků ve městě je složitější a složitější. Najít vhod-
nou lokalitu na hnízdění není pro ptactvo snadné, jelikož

takových míst v městském prostředí ubývá.
„Ptáci mají strašně málo hnízdních příležitostí
z toho důvodu, že většina domů je již zrekon-
struovaná, tudíž jsou veškeré díry zadělané po -
ly sty ré nem.
Ve měs tě se
navíc odstra -
ňují stromy
s dutinami,
aby nedošlo
k pádu větví
a stromů na
lidi. Aby ptá -
ci z měst ne -
vymizeli, vzni -

kla již před 5ti lety akce
BUDKOVÁNÍ. První roční -
 ky byly o tom budky vy-
robit a umístit do terénu.
A v dalších roční cích počet
rozšiřovat a stá vající čistit.

V CHLUMCI JSME ROZVÌSILI 
PŘES 25 PTAČÍCH  BUDEK. 
VŠECHNY JSOU OBSAZENÉ!
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SKAUTSKÝM
SVÌTEM

Do Věčných lovišť odešel 
ve věku 104 let 

nejstarší skaut naší republiky
bratr

EDUARD MAREK – HROZNÝŠ
Nositel nejvyššího skautského vyznamenání – Řádu stří-

brného vlka, kterého obdržel za celoživotní oddanou službu
skautingu. Nad rakví promluvil náčelník Junáka Ondřej Vo-
kál – Vokin a další z nositelů Řádu stříbrného vlka Jiří Luk-
šíček – Rys. Čestnou stráž stáli skauti a skautky z mateř-
ského střediska Maják. Pohřeb se konal 22. ledna 2022
v kostele sv. Anežky České v Praze na Spořilově.

VÝROČÍ:
24. duben – Mezinárodní den skautů. Svatý Jiří je

patronem skautů, a proto 24. dubna každoročně slaví 50 mi -
lionů skautů a skautek na celém světě svůj svátek, který byl
„povýšen“ na Mezinárodní den skautů.

Sv. Jiří žil ve 3. století a od 12. století je zobrazován na
koni jako rytíř ve zbroji, jak zabíjí draka, který se po něm
sápe – drak představuje zlo světa a rytíř skauty, kteří proti
zlu bojují.

Ivančena 2022. V Beskydách v blízkosti Lysé hory, vy-
soko nad krajinou, je od roku 1946 budována mohyla na
pa mátku skautských obětí zavražděných za německé oku-
pace. Za minulého režimu v době nejpřísnějších zákazů, kor-
donů milicionářů a příslušníků SNB, si na svátek sv. Jiří sku-
piny skautů vždy našly cestu k mohyle. Každý přinesl svůj
kámen a dnes jsou jich v mohyle stovky tun, mezi nimi i mě -
síční kámen darovaný americkými kosmonauty – skauty s čes -
kými kořeny, specielně pro mohylu. A nejméně dva oblázky
jsou tam z pamětnického písáku! A mohyla rostla a stále
roste…! Více na www.ivancena.cz.

UDÁLOSTI:
Letní tábor dospělých v Pařezské Lhotě ve dnech

18.–25. 6. 2022.

Lesní škola OS. Tradičně se uskuteční v Miletíně a na
táboře v Pařezské Lhotě ve třech časových úsecích. Přihlášky
do 31. 3. 2022 přijímá a informace podává br. Carda – Ja-
roslav Chládek, Pražská 73, Hradec Králové; tf. 603 435 874,
e-mail: jchladek@volny.cz.

Zlatý odznak ISGF (Světová organizace dospělých
skautů a skautek). Středoevropský výbor ISGF udělil svoje

nejvyšší vyznamenání sestře Ing. Haně Kaprálkové, dlou-
holeté člence náčelnictva a výboru SRZE ISGF. Je to třetí vy -
znamenání ISGF v ČR. První dostal Vladimír Köhler – Mika
z Chlumce nad Cidlinou (!) v roce 2012; druhé Ing. Dr. Jan
Adamec PhD. – Tarzan v roce 2015.

Středoevropské Jamboree IRIS v Praze. Plánovaný
termín 2.–12. srpna 2022; pro skauty 14–17 let; setkání pů-
vodně pro skauty z Visegrádské 4 se rozrostlo prakticky na
celý svět.

6. národní oldskautské jamboree v Hradci Krá-
lové. Ve dnech 30. 9. – 2. 10. 2022 se uskuteční v Hradci
Králové/Bělči setkání dospělých skautů z celé ČR.

7. duben – Den vzdělanosti. Je známou skutečností –
Junák má takový zájem nováčků o členství, že musí zájemce
odmítat. Mobilizuje proto síly na poli skautského vzdělávání,
aby byl dostatek skautských vůdců, kteří by mohli vést od-
díly, tábory. Skautský vůdce musí vychovávat (nestačí umět
učit), proto již sto let má předepsané zkoušky z dalších do-
vedností a praxi. Před dvaceti lety tento systém převzalo mi-
nisterstvo školství ČR pro vedoucí dětských organizací. 

Sněm Kmene dospělých Junáka. Ve dnech 11.–13. lis -
topadu 2022 proběhne 12. republikový sněm Kmene dospě-
lých Junáka v návaznosti na okresní a krajské sněmy, které
se uskuteční v předstihu. Sněmy zvolí nové okresní a kraj-
ské činovníky a republikový sněm následně v listopadu zvolí
nové náčelnictvo Kmene dospělých Junáka včetně náčelníka.

Den matek – 12. května všichni skauti a skautky, vlča -
ta, benjamínci, světlušky a ostatní členové Junáka přinesou
kytičku svým maminkám za jejich láskyplnou péči.

Mezinárodní Trojsetkání na Slovensku. Po dvoule-
tém přerušení v důsledku pandemie se čeští – polští – slo-
venští dospělí skauti sejdou 8.–11. 9. ve slovenské Terchové.

VZPOMÍNKA NA ROK 1968:
17. březen – poslední náčelník Junáka Dr. Plajner žádá

rehabilitaci Junáka.

22. březen – ustanovuje se nová skautská organizace
„Svaz junáků – zálesáků“ ve Svazarmu.

27. březen – ÚV ČSM ruší rozhodnutí z roku 1950 o lik -
vidaci Junáka a vyslovuje se pro jeho plnou rehabilitaci.

29. březen – ve velkém sále Domoviny v Praze obnovují
bývalí činovníci Junáka oficiálně organizaci Junák.

Mika-Köhler

Skautskou stezku připravila Věra Applová – Lolli 

Vážení, dovolujeme si vás touto cestou pozvat na 

VÝSTAVY VÝROBKŮ KLIENTŮ,
které se budou konat: 

kdy: 2. a 3. dubna 2022 od 10.00 do 16.00 hod.
kde: v Říhově i v Palackého ulici, 
    přízemí za hlavním vstupem do budovy. 

Přijďte se podívat, co klienti domova vyrobili a vytvořili
na pracovních terapiích, a udělejte za dobrovolný příspěvek

nějakým takovým výrobkem radost sobě či někomu, koho
chcete potěšit. 

Podmínky pro vstup na výstavy budou aktuálně zveřej-
něny na webových stránkách domova www.domov-podzam-
ci.cz nebo vám informace podá sociální pracovnice Soňa
Vodičková na tel. 601 326 550. Záležet bude na aktuální
epidemiologické situaci. 

Těšíme se na vás!

Pozvánka do Domova V Podzámčí 

V zimním období má hasičská pří-
pravka, která se skládá z dětí od čtyř
do šesti let, zázemí v malé tělocvičně
ZŠ Chlu mec nad Cidlinou. Zde se mů-
žeme každý týden věnovat rozvoji po-
hybových dovedností našich malých
čle nů a postupně trénovat i některé ha-
sičské dovednosti, které dětem usnad-
ní přestup do mladších žáků. Na fot-
kách můžete vidět trénink na nošení
raněného. I naši nejmenší členové v po -
hodě zvládli transport raněného z jed-
noho stanoviště na druhé, kde raněné-
ho předali další hlídce. Poznáte, kdo
nám sloužil jako figurant? 😊

Martina Svatoňová

Hasičská pøípravka

Přípravka tělocvična

Nyní jich je v zá meckém parku a lese na Františku umístěno
přes 25.

A vyplatilo se. Budky ptákům opravdu pomáhají a hlá-
síme ve svých budkách téměř stoprocentní obsazenost.
Znamená to, že v každé budce je dokončené ptačí hnízdo. 

V dřevěných obydlích nachází útočiště sýkora koňadra,
lejska, drobná modřinka a vrab ci polní.

Letos se čištění a oprav ujala družina Lvíčat, Mrave-
nečků, Soviček a Stonožek. Byla to legrace. Někdo ze žebří-
ku na budku sotva dosáhl a vítr vždy foukal tím směrem,
kde jsme stáli. Takže ptačí hnízdo si na čepici odnesl té měř
každý z nás. A taky jsme si ujasnili, že ptáci nelétají do tep-
lých krajin k moři do Itálie, ale do Afriky 😊 (i když se toto
tvrzení vzhledem k oteplování planety mění).
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Máte doma pejska a rádi byste se s ním naučili správně
pracovat? Přejete si, aby si osvojil jak cviky základní posluš-
nosti, tak i praktické dovednosti potřebné pro život? Zveme
majitele chlupatých mazlíčků k návštěvě chlumeckého cvi-
čáku – psí školičky. Začátek kurzu je v pondělí 4. dubna
od 16.30 hodin. Náplní lekcí bude nácvik přivolání, chůze
na prověšeném vodítku mezi psy, procvičení poloh sedni, leh-
ni, vstaň, aport a zvládnutí dlouhodobého odložení. Zamě-
říme se také na schopnost psa pracovat ve skupině lidí a psů
a také na základy sebekontroly (jak neskákat na lidi, nebrat
jídlo ze stolu atd.). Základní poslušnost je vhodná pro psy
od 3. měsíce věku s kompletním očkováním. Cvičák bude
pro vašeho pejska místem, kde si psi hrají, běhají s kamará-

dy, učí se poslouchat, ale hlavně se s vámi dobře pobaví. Pro
pokročilé psy dále nabízíme výcvik – výchova rodinného psa,
sportovní výcvik včetně obran, nácvik canisterapie, agility atd.
Účastníci kurzu se po jeho dokončení mohou stát členy na-
šeho kynologického klubu, anebo pokračovat kurzem pro
pokročilé. Zastáváme názor, že alespoň základní poslušnost
by měl znát každý pes – od německého ovčáka s rodokme-
nem, přes aktivního pejska se sportovně založenými páníčky,
pokojové mazlíčky až po posledního vesnického voříška.

Těší se na vás 
Martina Kubíková Mikšovská a Naďa Zimová 

www.zkochlumec.cz

Jaro je tu, 
ten pravý čas začít cvičit

ZKO Chlumec n. Cidlinou – 127
vás srdečně zve na

1. Chlumecký

„SRANDA ZÁVOD PSÍCH TLAPEK“

Podrobnosti a přihláška na www.zkochlumec.cz v rubrice Akce a nebo na FB.
Přihlášku odešlete nejpozději na e-mail Zimova19@seznam.cz.

Generálním sponzorem je společnost AKINU, která zajistí ceny pro vítěze.
do 4. 4. 2022

Těšíme se na vás!

Závod proběhne na chlumeckém cvičáku.
Závodit se bude ve třech kategoriích:

15. 4. 2022 od 9.00 hod.

1. kategorie štěňata do 1 roku

2. kategorie děti se psem

3. kategorie pokročilí

Pojď si se svým psem zazávodit v zajímavých disciplínách jako např. opičí dráha,
běhání tunelů, dráha plná lákavých dobrot atd.

– tedy soutěžní klání pejsků a jejich páníčků v netradičních disciplínách i poslušnosti.
Neobvyklá podívaná, na které se pobaví závodníci i lidé z Chlumce a okolí.
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které ze svých komůrek a sladce spí. Se -
dím za stolem a najednou přijde tatínek
a ptá se, chci-li se projíti. Přikývla jsem.
Jdeme, cesta plyne jednotvárně. Žádný
ne mluvíme. Asi za půl hodiny jdeme
zpět. Do poloviny cesty jdeme zase tiše.
Najednou se mne tatínek začal vyptá-
vat: „Nino, není ti divné, že se jmenuješ
Zacharová?“ Řekla jsem, že ano. Tu mi
začal vyprávěti o mých rodičích: „Tvůj
otec byl důstojníkem. Přijel do Išimu,
kde ses narodila ve válce. V 17. roce,
kdy byla válka ještě ve svém živlu, byl
otec popraven bolševiky, protože byl car-
ským důstojníkem. Matka na to záhy
zemřela na epidemii tyfu. Byla jsi sama
v té širé ruské vlasti. Vzali tě do sirot-
čince, kde ti dávali špatnou stravu. Vy-
svoboditelkou tvojí byla babička tvé
matky. Dostala ses do dobrých rukou.
Babička ti dávala lepší stravu, přesto jsi
dostala katar střev. Byla to těžká nemoc,
ale i z té ses uzdravila. Babička ti brzy
umřela, a proto jsme si tě vzali na vycho-
vání. Máme tě rádi, jako svoji vlastní dce-
ru.“ Slzy mi z očí kapaly, na cestu jsem
vůbec neviděla. Dojdu na zahradu a za -
čala jsem plakat. Zavolala si mne mamič -
ka a začala mi vyprávěti různé příběhy
z mého života. Nic mne však nebavilo.
Stála jsem zarytá a mé myšlénky sou-
střeďovaly se do stejného bodu. Na chví-
li jsem se uklidnila a mamička mne po -
líbila a šli jsme spat. Ráno mne mamička
vzbudila polibkem. Jitro mně ubíhalo ve -
lice smutně. Asi v deset hodin přišel na
obvyklou taneční hodinu K. Z. s otcem.
Byl mi při nich ukázán můj rodný list.
Dala jsem se znovu do pláče, ale za chví -
li mne uklidnil tanec, neboť ten mám
moc ráda.“

Teď bych se ale rád vrátil do doby,
kdy žil a učil Bohuslav s Lucií v Žiželi-
cích. Tam se jim v prvním patře radnice,
v bytě nad vchodem, narodila 30. břez-
na 1923 dcera Jiřinka. Bohuslav učil ve
škole hned naproti přes silnici. V po-
zůstalosti jsem našel před lety učitelský
notes. Daroval jsem jej místnímu mu-
zeu. Zde si s vděčností pročítají rodáci
záznamy o chování a hodnocení žáků
obecné školy z let 1923–1926. V této
do bě koupil Bohuslavův tatínek Jan
v Chlumci n. C. budovu bývalého mlý-
na v ulici Starobranská. Původní podo-
ba mlýna je zachycena na deskovém
obraze netypického tvaru osmičky, asi
60 cm vysokého. Ten je uložen v měst-
ském muzeu v budově Lorety. Obraz je

veden v muzeu jako Ungrův mlýn. Ná-
hon k vodnímu mlýnu vedl z Cidliny ně -
kde od prostoru Smetanovy chaloup ky,
zahradou dnešní Kozelkovy vily a ulič-
kou od parkoviště. Ta je dodnes vyvýše-
na nad okolní terén kvůli udržení spádu
vody. Náhon pak přetínal dnešní hlavní
silnici a přes prostor dnešního hotelu
Grand tekla voda ulicí Starobranská ke
mlýnu. Na obraze je již dům namalován
bez mlýnského kola, které bylo v místě
dnešních vrat. Zbylo po něm jen malé
okýnko ve stěně. Štít domu byl mohut-
ný, dřevěný, podobný je na nově oprave-
ném domě pod Kozelkovou vilou. O pů -
vodním mlýnu svědčí též mlecí kolo, na
obraze položené před vraty domu. Toto
kolo pak leželo desítky let u bývalého
fotbalového hřiště. Dnes je tam (kousek
od bývalého hradu) dětské hřiště. Do to-
hoto původně Ungrova mlýna se v roce
1926 přistěhovaly rodiny obou dětí Ja-
na Drbohlava. Marie, provdaná Fidle-
rová, se svými dětmi Věrou a Lubošem
a manželem Františkem. 

Také Bohuslav s Lucií, kterým se ke
schovance Nině a dceři Jiřině narodil
ještě syn, po tatínkovi pokřtěný na Bo-
huslava. Velká byla radost Lucie, když
zjistila, že jejich dům má opět šťastné
číslo 13. Nově přestavěným domem se
rozléhal smích hrajících si dětí, mňou-
kání koček, štěkání psíka a hlavně hud-
ba. Lucie krásně zpívala. Ze Sibiře si
při vezla balalajku, na kterou se dopro-

vázela. Hlavně však zpívala se svým mu-
žem, který jí hrál na housle či klavír. Byl
také varhaníkem v kostele Českoslo-
venské církve husitské v Chlumci n. C.
Také tam s ním zpívala při svatbách i ji -
ných významných příležitostech. Pozdě-
ji se k nim přidala hrou na housle i dce -
ra Jiřina. 

Bohuslav vedl též smyčcové kvarte -
to, se kterým hrával doma a kam chodili
k otevřeným oknům poslouchat i další
Chlumečáci. Složení kvarteta se měnilo
a hrávalo se i na veřejnosti. Jedním ze
stálých členů byl i houslista pan Bičiště
ze Žiželic. Měl dceru stejně starou, jako
byla Jiřina. Obě dívky učili jejich tátové
hrát na housle. Otcové učitelé se do-
hodli, že kvůli upevnění disciplíny bu-
dou dívky dojíždět „do houslí“ do dru-
hé rodiny. S úspěchem se uskutečnilo.
Kolik dětí by dnes dojíždělo 7 km kvůli
hudebnímu nástroji?

Bohuslav vedl také v Chlumci n. C.
dva pěvecké sbory. Často Bohuslav vzpo -
mínal na velkou slavnost u památníku
Mistra Jana Husa, kde také sbory zpíva-
ly. Humorná byla i historka z otevírání
nové školy v Hlavečníku. Sbor dětí byl
již připraven a Bohuslav přijel na kole.
Po ukončení vystoupení říká dětem:
„Zpí valy jste sice hezky, ale potichu. Já
musel pořád dirigovat forte (silně) a stej -
ně to bylo málo.“ „To proto, pane učiteli,
že jste si po té jízdě na kole zapomněl
vyndat vatu z uší.“

Domù
V létě 1921 vypluli poslední legio -

nářskou lodí do Československa. Tady
se hodí říci něco málo o těchto zaoceán -
ských lodích legionářů.

Během svého působení v Asii si na -
še legie vybudovaly rozsáhlý průmysl na
zpracování surovin. Sibiř je na ně oprav -
du bohatá. Po celém světě byl zájem na-
příklad o barevné kovy. Poptávce byly
podřízeny trasy lodí, které legionáři vypra-
vovali pro své vojáky k návratu do vlasti.

Některé lodě jely například se za-
stávkou v Japonsku, kde před nedávnem
jednal i náš významný politik. Nejdří-
ve in kognito a pak i otevřeně rokoval
s míst ními politiky, a dokonce i s japon-
ským císařem náš T. G. Masaryk. Jiné lo-
dě mířily do Ameriky a západní Evro-
py. Poslední loď vyjíždí z Vladivostoku
28. března 1921. Je symbolické, že učitel
vyjíždí, po téměř 7 letech, zpět do vlasti
právě v den narození J. A. Komenské-
ho, v Den učitelů. Symbolické bylo i čís -
lo kajuty na lodi, a to číslo 13. Je to den
narození Lucie a také jejího prosinco-
vého svátku. Bohuslav si při plavbě kaž -
dý den zapisuje polohu lodě. Přes Ja-
ponské moře dojeli 3. dubna večer do

Šanghaje. V Šanghaji se mohl stát Bo-
huslav jediným kývnutím hlavy milio -
nářem: Když si večer vyšli s Lucií do pří-
stavu na večeři, přidal se k nim mladý
Číňan. Poté, co se Lucie vzdálila na toa -
le tu, nabídl za ni zlato. Chtěl ji koupit za
každou cenu. Nemusím snad ani po pi -
sovat, co mu Bohuslav odpověděl a jak
rychle se vrátil s Lucií na loď. Odtud vy-
pluli dne 8. dubna 1921 dál přes Výcho-
dočínské a Jihočínské moře na souřad -
nicích 1 stupeň a 9 min. severní šířky
a na 112 stupních východní délky se do-
stali nejblíže k rovníku. Projížděli Singa -
púrem. Teplota vody byla v ten den 29
a vzduchu 33 stupňů Celsia. Dále přes
Arabské a Rudé moře vjeli dne 17. květ -
na do Suezského průplavu. Přes Středo -
zemní a Jaderské moře dojeli 23. květ-
na do Terstu a odtud vlakem do Čech.
Tady končí zápisky legionáře, posbíra-
né z různých potrhaných zápisníků, no -
týsků, papírků a lístků polní pošty. Dá-
le však pokračují osudy Bohuslavovy.

Bohuslavova rodina
Hned po příjezdu začal Bohuslav

pracovat jako učitel ve škole v Žiželi-
cích. Dostal zde byt v horním patře rad -

nice. Sem došel v této době také balík
z Ruska. Byl to velký kufr, pletený z prou -
tí a uvnitř vystlaný zelenou látkou. Do
něj si sbalili Bohuslav s Lucií věci, které
chtěli poslat do Luciina nového domova.
Koš doručil pošťák zamčený. Zamčený
visacím zámkem, nepoškozený a uvnitř
zbyla jen jedna Luciina kotníčková ko-
žená bota na podpatku. Nic víc. 

Štěstí, že tam nebyl i 150 let starý
vzácný samovar na dřevěné uhlí z Tuly.
Ten vezli celou cestu lodí s sebou. Do-
ma v něm po desítky let zatápěli při
slavnostních příležitostech. Zloději ho
ukradli před několika lety. Dal bych hod-
ně za to, abych ho dostal zpět. 

Při návštěvě Luciiných příbuzných
v Rusku se setkali s válečným sirotkem,
čtyřletou holčičkou. 

Z deníku Niny Zacharové: „Hlavou
mi víří různé myšlenky a také jedna me-
zi nimi, abych si začala psáti deníček.
Je sobota 21. ledna 1933. V deset ho-
din zasedám ke stolu, beru do ruky pe-
ro a píši všechny události od dnešního
dne. Při tom zalétají moje myšlenky též
do minulosti: 19. srpna. Je pátek. Nad
krajinou prostírá se tma. Na nebi září
tisíce hvězd (oveček), ale jejich pastýř
(měsíc) se mezi nimi neprochází. Je v ně -

Jiøí Rùžička – Legionáø
Pøíběh učitele z Chlumce nad Cidlinou (čtení na pokračování – 4. část)

Na dvoře přestavěného mlýna ve Starobranské ulici. Nahoře vlevo B.D. 
se svou ženou Lucií. Sedící vlevo jeho dcera Jiřina. Uprostřed v pruhovaném

Bohuslavův otec Jan, dole před ním jeho vnuk Bohuslav. 1934

dne 23. 4. 2022.

Sraz téhož dne v 7.15 na nádraží v Chlumci nad Cidlinou.

Po prohlídce následuje
pěší . Poté zamíříme

a odtud dle časových možností buď do Bradlecké Lhoty na autobus,
nebo do Železnice na vlak.

Klenotnice v Nové Pace

túra na Kumburk ke zřícenině hradu Bradlec

Bližší informace najdete na nástěnce KČT Chlumec nad Cidlinou u sokolovny.

Klub českých turistů Chlumec nad Cidlinou

ZVE VŠECHNY ZÁJEMCE NA SPOLEČNÝ VÝLET
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ženy a smlouva byla zastupitelstvem schválena. Hlavním řeč-
níkem byl radní a poslanec Josef Netolický. Je zřejmé, že on
byl jedním ze zastupitelů, kteří dlouhou dobu o opětné umís-
tění posádky v Chlumci usilovali a jako poslanec NS k tomu
využíval mnohé kontakty mezi předními politiky. Řekl, že
všichni představitelé města pracovali s největším úsilím a oce -
nil snažení ministra vnitra JUDr. Josefa Černého. Ten byl oprav-
du trnem v oku novobydžovským sousedům a ze spisů, které
jsem měl možnost sledovat, rozhodnutí ministra Machníka
ovlivnil a postavil se za zájem našeho kraje. Netolický se ta-
ké ve svém vystoupení zmínil o kampani, která vznikla mezi
sousedními městy v minulém roce, a řekl, že z umístění po-
sádky budou mít prospěch obě města. Pro Chlumec n. C. jde
o historický moment a v budoucnu by měl mít z umístění vo-
jáků prospěch. Možná podpořil přítomnost posádky ve městě
také Zdeněk Norbert Kinský, který se ujal v roce 1935 rodo-
vého majetku. Již před jeho převzetím se na rozdíl od svého
bratra Františka veřejně angažoval a udržoval kontakty s před-
ními pražskými politiky, předsedou vlády Benešem, Janem
Masarykem a některými významnými diplomaty. Známá je na-
příklad návštěva britského emisara Runcimana v roce 1938.
Po Velké válce se nejdříve nemohl rozloučit se starými po-
řádky, ale ve třicátých letech patřil k předním zastáncům ce -
listvosti Československa. Přímá intervence Kinského není do -
lo žena, ale je možné, že také nezávisle ztratil slovo. S ministrem
Černým se neměli zrovna rádi. Jeho působení na čele české
šlechty za udržení republiky potom protektorátní správa oce-
nila udělením nucené správy na celý jeho majetek v Chlumci
i ve Žďáru. Narůstající napětí pozorovali také chlumečtí ob-
čané. Obavy a nebezpečí, které vyvolávalo Německo a Vůdce,
vedlo také u nás ke vzniku dobrovolnické Národní gardy čís -
lo 72. Jejím velitelem se stal náčelník Sokola Antonín Šetlík.
Její příslušníci se podrobovali pravidelnému výcviku s vojen-
ským režimem. V roce 1938 přišlo do Chlumce z pohraničí
přes 150 vysídlených rodin. Při bytové nouzi a nedostatku
pracovních míst to byl pro veřejnou správu obtížně řešitelný
problém. Na výstavbu opevnění a motorizaci armády se ko-
nalo několik sbírek mezi veřejností a byla také vypsána státní
půjčka. Přezbrojování armády, zvyšování početního stavu, vý -
stavba pohraničního opevnění bylo náročné na rozpočet a ještě
dnes se podivuji, kde na to stále ještě mladý stát bral. Projekt

kasárenských objektů v Chlumci n. C. vypracovali projektan-
ti MNO. Projekt na kanalizaci a ČOV zadalo město projekční
kanceláři Ing. Smetany v České Skalici, která již připravovala
územní a kanalizační plán města. Odvod vody z objektu kasá -
ren měl vést podél lišické silnice do dnešní Rooseveltovy uli -
ce. Bydžovští poukazovali, že oni mají kanalizaci a vodovod
již vyřešené, a měli pravdu. V Chlumci se to podařilo až za
dalších třicet let. Voda pro kasárna měla být zajištěna z vrtů
na pozemku. Studny zajišťovala pražská firma Artesia v roce
1938. V kasárenském dvoře byly projektovány vedle budovy
velitelství pluku dvě budovy s ubytováním mužstva, budova
pro gážisty, dílny, 4 stáje, další stáj pro ubytování nemocných
koní, krytá jízdárna, dva skladové objekty materiálu, kobka
pro rakety, plynová komora, hnojiště, smetiště, sklad vozů
(užíval se termín remise), mírový sklad a mobilizační sklad
vo zů. Projektová dokumentace kasáren i inženýrských sítí
je uložena ve Státním okresním archivu v Hradci Králové.
V Chlumci měly být vedle velitelství pluku umístěny 2 oddíly
(1 náhradní) a remontní baterie (pro výcvik koní). Koně patřili
k výzbroji všech armád po dobu celé války, a dokonce ještě
po válce. Veřejná soutěž na stavbu kasáren byla vypsána v říj -
nu 1937 v Úředním listě Republiky československé. Přihlá-
silo se 24 stavebních firem, které, mimo vojenské zakázky,
měly málo příležitostí se na stavebním trhu uplatnit. Soutěž
byla vyhlášena také na provozování kantýny, která měla být
podle zadání umístěna mimo kasárna. Žádost podali např.
hostinští Hembal, Stella, Bouda a Kyceltová. V Novém Byd-
žově měly být umístěny dva zbývající oddíly zařazené do
pluku. Kasárna v Novém Bydžově byla plánována v severozá -
padní části města u hřbitova. Ke stavbě, stejně jako v Chlum -
ci, nedošlo.

K přemístění vojáků z Liberce a Jičína došlo, aniž k to-
mu byly vytvořeny základní podmínky. Spěch zřejmě vyplý-
val ze vzniklé zahraničně politické situace. V pražském vo-
jenském historickém archivu je o tom uložena následující
zpráva ve Sborníku důvěrných výnosů MNO ročník 10 ze
dne 29. 11. 1937 č. 13, čl. 128 – dislokační změny: 26. září
1937 se přemístil dělostřelecký oddíl 253 z Liberce do
Chlumce nad Cidlinou. Podepsán Machník, ministr národní
obrany. 

-ijv-

Pøíprava výstavby kasáren
Dnes je zajímavé probírat se starými novinami, jak se

chlumečtí a novobydžovští patrioti vyjadřují vůči druhým.
Kde by kasárna měla být. Život v té době nebyl jednoduchý,
rozporuplný a vžívat se do něho pro současníka je velmi ob-
tížné. Události třicátých let jednoduše popisovat nelze a ja-
kákoliv schémata, která se občas používají, jsou chybná.
V obou městech vycházely týdeníky, v Bydžově s větší tradicí
a se širším čtenářstvem. Již v roce 1936 novobydžovští autoři
napsali řadu nesouhlasných článků s rozhodnutím umístit
větší část dělostřeleckého pluku v Chlumci s vírou, že se ješ -
tě spravedlivě změní. „Ponecháváme si dosavadní zdrženli-
vost, ale také právo kritiky. Již dnes je známo, že rozhodnutí
vyvolaly důvody osobní, které nakonec odsunuly stranou ná -
vrh generálního štábu, který podal návrh opačný. Chápeme,
že každý politik má svůj vztah k rodnému kraji a nelze toto
právo upírati ani panu ministru Černému z Nepolis. Ale kaž -
dý politik, tím více zodpovědný ministr, sice nemusí brát
ohled na Nový Bydžov a jeho velké oběti pro zájmy všeobec-
né i zájmy venkova, ale je povinen chránit zájmy státu a jeho
pokladny. Tato povinnost byla „těžce porušena“. A podobné
příspěvky se střídaly v různých regionálních novinách. Chlu-
mečtí argumentovali výhodnější strategickou polohou a ně -
kdy se vraceli k argumentaci, jak je Nový Bydžov připravil
o okres a bránil rozvoji města. Texty autorů z obou měst byly
plné nepodložených zpráv o podpásovém jednání, různých
návštěvách pražských politiků i přátelských banketech atd.
V Kraji českého severovýchodu novobydžovský autor psal:
„Je již v povaze lidské, že jeden člověk druhému závidí. Tu-
to vlastnost mají v plné míře naši sousedé v Chlumci n. C.
Ani dnes, ač mohli bychom uvésti okolnosti přímo senzační

a v de mokratickém stá -
tě neobvyklé, které roz -
hodly pro Chlumec n. C.,
nepoužijeme této mož -
nosti – alespoň ne pro -
zatím!“ Potom nastal
výčet, co všechno Nový
Bydžov vykonal, jaké
přinesl oběti ze svých
prostředků, když Ná-
rodní shromáždění od -
hlasovalo pro Nový Byd -
žov okresní úřad. Ja-
ké oběti Nový Bydžov
přinesl, o tom se našim
chlumeckým sousedům
ani nezdá. Máme zájem,
jak se bude nyní hospo-
dařit s veřejnými peně-
zi, zda Chlumec posta-
ví vodovod, kanalizaci,
vydláždí ulice za své. To
již Nový Bydžov udělal.

Nebo se to bude pořizovat za prostředky státu.“ Snad měli
Novobydžovští v lecčems pravdu, ale vracet se dnes do těch
dnů, plných vzájemných výčitek nebo osočování, že Chlu-
mec bude brzy usilovat o sídlo okresu apod., by dnes bylo
zcela zbytečné, protože nakonec vlivem mezinárodní situa -
ce vojáci nezůstali ani v jednom městě. Vzájemná rivalita
obou měst ale ještě dlouhou dobu přežívala. 

Město se v přípravných jednáních zavázalo zdarma věno-
vat pozemek na výstavbu kasáren u lesa mezi státní silnicí
do Prahy a silnicí na Lišice od dnešní silnice do průmyslové
oblasti, kde byla polní cesta, až po pozemky dnešních zahrá-
dek včetně kynologického cvičiště o výměře asi 8 ha. Plocha
cvičiště měla být asi 27 ha (smlouva 12. 4. 1937). S velko -
sta tkem zastoupeným ředitelem Ing. Legnerem a lesmistrem
Ing. Červinkou proběhla jednání o dalším pozemku pro mu-
niční skladiště a školní střelnici o výměře 4,5 ha. Pozemek
se nacházel při cestě na Lhotku. Smlouva o výstavbě kasáren
mezi městem se stala předmětem náročného jednání, které
bylo završeno zastupitelstvem 23. února 1937. Vedle vlast-
ních kasáren muselo město zajistit výstavbu inženýrských sítí,
odkanalizování včetně čističky vod, zásobování vodou, elek-
trifikace území atd. Bylo si vědomo, že tyto stavby musí řešit
samostatně, bez podílu státu. Vedle technického zabezpečení
celé stavby bylo třeba zabezpečit i její finanční pokrytí. Podle
prvního předpokladu měla stavba stát 8 milionů Kč a kasár-
na v Novém Bydžově 6 milionu Kč. Po zpracování prvních
projektů se rozpočet již v roce 1937 zvýšil na 12 milionů. Tak
se zvýšila potřeba komunální půjčky, která by zajistila stavbu
vlastních kasáren i vyvolaných městských staveb. Město uza-
vřelo se Zemskou bankou v Praze zápůjčku ve výši 14 milio -
nů Kč. Smlouvu 12. listopadu 1937 podepisovali z pověření
zastupitelstva pánové František Jiroutek, starosta, radní a po -
slanec Josef Netolický, zastupitelé Josef Znamínko a Karel Ho-
donický. Smlouva mezi městem a vojenskou správou byla při -
pravena k projednání zastupitelstvem 27. února 1937. Jedná ní
zastupitelstva vedl starosta František Jiroutek, který podal
informaci o dosavadním průběhu jednání. Řekl, že smlouva
o umístění vojenské posádky s výstavbou nových kasáren bu-
de pro město mít velký význam, ale město musí nejprve při-
nést také značné oběti. Vedle kasáren se musí město po-
starat také o ubytování 40–50 gážistů, zčásti svobodných.
Před ložená smlouva zahrnuje ujednání o stavbě, nákladech,
o způsobu zadávaní prací s tím, aby zde našli uplatnění míst -
ní dělníci a řemeslníci. Zahrnuje ujednání o dodávce vody
a elektrické energie (město mělo vlastní elektrický podnik,
zajišťující prodej elektrické energie). Radní Jiří Oliva, před-
stavitel finanční komise, po předchozím projednání zastupi-
telstvu doporučil smlouvu schválit. Proti se vyslovil pouze
Ing. Macháček, který poukazoval na to, že předložené roz-
počty nejsou konečné a pro město tak vzniká veliké riziko.
(Ing. Macháček se často stavěl proti návrhům na čerpání vyš-
šího rozpočtu. Byl např. proti přestavbě „vulkánky“ na učňov -
skou školu aj. Možná také proto, že mu zastupitelstvo schvá-
lilo vyvlastnění pozemku pro hřbitov, když ho dobrovolně
nechtěl prodat.) Jiné připomínky ke smlouvě nebyly předlo-

Chlumec vojenský (9)

Celé město přivítalo vojáky z Liberce na náměstí. 
Uprostřed starosta František Jiroutek.

(Foto z archivu Břetislava Holase)

Dělostřelci z Liberce přijeli 
se svou vojenskou standardou.

(SOkA HK)
S vojáky slaví 28. říjen také mladý skaut Jaroslav Liška.

(z archivu B. Holase) 
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Uzávěrka příštího čísla 7. 4. 2022

Dne 12. dubna 2022 
uplyne 10 let od chvíle, 
co nás navždy opustil 

pan Zdeněk BŘÍZA.

S láskou vzpomíná rodina.
Děkujeme všem za tichou vzpomínku.

Nathanael Horyna
Adam Chára
Martin Dominik Zbilý

Pavel Halmich
Lilly Říhová
Patrik Doležal

Vendelín Kopecký
Zora Pavlasová
Michael Kardoš

Narozené děti s trvalým bydlištěm v Chlumci n. C.

Bedřich Svoboda                    76 let
Ladislav Kryže                        86 let
Ladislav Tlučhoř                    64 let
Jiří Kelnar                               73 let

Petr Kalous                             80 let

Za evidenci obyvatel Bc. Ladislava Zemanová

Odešli z našich øad

Instalace nového čapího hnízda 
na komíně bývalého pivovaru
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